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ЗАРПЛАТИ

ЗАРПЛАТНІ БОРГИ ЗРОСЛИ 
НА 23,6%

У ТРАВНІ 2016 Р. ПОРІВНЯНО З 
ЦИМ ПЕРІОДОМ 2015-ГО

МІНСОЦПОЛІТИКИ ХОЧЕ 
ПІДВИЩИТИ «МІНІМАЛКУ»
- АЖ ДО РІВНЯ  
ПРОЖИТКОВОГО МІНІМУМУ

СУДОВА РЕФОРМА ОХОПЛЮЄ ТРИ ОСНОВНИХ 
КОМПОНЕНТИ: ДЕПОЛІТИЗАЦІЮ ПРОЦЕСУ ПРИЗНАЧЕННЯ 
СУДДІВ, ЗМІНИ В ЇХНЬОМУ СТАТУСІ ТА ПЕРЕАТЕСТАЦІЮ 
Й ОНОВЛЕННЯ СУДДІВСЬКОГО КОРПУСУ. ТА ЧИ 
ВДАСТЬСЯ ЗАСТОСУВАТИ УСІ НОВАЦІЇ ДЛЯ РЕАЛЬНОГО 
ОНОВЛЕННЯ СУДОВОЇ ГІЛКИ ВЛАДИ?
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Верховна Рада України 
ухвалила законопроект, 
який скасовує оподатку-
вання пенсій. За відповід-
ний документ у другому 
читанні проголосували 
274 народних депутати. 

Представляючи проект за-
кону перед голосуванням, 
голова Комітету з питань 
податкової і митної полі-

тики Ніна Южаніна заявила, що 
до закону отримано 32 поправки, 
з яких враховано 4, частково вра-
ховано 6, відхилено 22. Стосовно 
змісту закону, депутат уточнила: 
«Звільняємо від оподаткування 
пенсії працюючих і непрацюю-
чих пенсіонерів повністю». Про-
те, за її словами, комітет запропо-
нував «нібито соціальну справед-
ливість». «Пенсії, які становлять 
більше 10 оподаткованих мініму-
мів для осіб, які втратили праце-
здатність, а це 10740 грн, будуть 
оподатковуватись за ставкою 
80%», – зазначила вона. Для пен-
сій, які перевищують 10 прожит-
кових мінімумів для осіб, які 
втратили працездатність, ставка 
податку становитиме 18% на су-
му перевищення даного розміру.

Також оподатковуються пен-
сії з іноземних джерел, якщо за 
міжнародними договорами такі 
пенсії підлягають оподаткуван-
ню чи оподатковуються в країні 
їх виплати. Але це правило не за-
стосовується до пенсій, призна-
чених учасникам бойових дій, ін-
валідам війни та особам, на яких 
поширюється дія статті 10 Зако-
ну про статус ветеранів війни, га-
рантії їх соціального захисту.

Під час обговорення народний 
депутат Тетяна Острікова («Са-
мопоміч») наголосила, що «пен-
сія – це вид соціального забезпе-
чення, який гарантований Кон-
ституцією. Та оскільки у нас діє 
не накопичувальна, а солідарна 
система, і всі сплачують єдиний 
соціальний внесок до спільного 
«казана», цілком справедливо 

оподатковувати надвисокі пен-
сії, оскільки вони не забезпечені 
соціальним внеском». Депутати 
таку позицію підтримали. 

Нагадаємо, 19 травня Верхо-
вна Рада підтримала в першому 
читанні законопроект щодо ска-
сування 15% податку на пенсії. 
Пенсії в Україні обкладаються 
цим податком з 2015 року. Опо-
даткування стосується тільки 
тієї частини пенсії, що переви-
щує три мінімальних зарплати 
(4134 грн у 2016 році).

Глава Уряду Володимир Грой-
сман прокоментував ухвалення 
цього законопроекту: «Це була 
наша обіцянка, і ми її виконали. 
Дякую депутатам за підтримку. 
Будемо й надалі напрацьовувати 
і реалізовувати рішення, які від-
новлюють соціальну справедли-
вість, але виходячи не з попу-
лістських забаганок, а з наших 
реальних можливостей».

Як заявляла в січні 2015 року 
Наталія Яресько, яка очолювала 
Мінфін, оподаткування торкну-
лося лише 3% пенсіонерів. А згід-
но з пояснювальною запискою до 
нинішнього законопроекту, його 
схвалення зменшує надходжен-
ня до бюджету 2016 року на 
800 млн грн.

УКРАЇНСЬКІ ТЮРМИ 
СТАНУТЬ ЛЮДЯНІШИМИ

Дійшла черга до ре-
форми пенітенціар-
ної служби України. 
Ідейні натхненники 

реформи з Міністерства юс-
тиції виступають за гумані-
зацію системи виконання по-
карань. Про зміни в пенітен-
ціарній службі заявляли ще 
на початку року, однак ре-
альні перетворення розпоча-
ли у травні. Про це на засі-
данні Уряду повідомила за-
ступник міністра юстиції На-
талія Севастьянова. За її сло-
вами, головна ідея реформу-
вання служби полягає в тому, 
аби звести до мінімуму не-
приємні моменти, з якими 
людина, особливо та, яка ще 
не отримала судового виро-
ку, стикається в українських 
в’язницях. Серед пріоритетів 
реформування служби за-
ступник міністра назвала за-
провадження служби апроба-
ції. Це своєрідна система цен-
трів, які передбачають на-
гляд за засудженими з покла-
денням на них певних зобо-
в’язань, але без ізоляції від 
суспільства.
Серед першочергових завдань 
– ретельний аналіз стану всіх 
українських тюрем. Необхід-
но законсервувати або лікві-
дувати низку закладів, утри-
мання яких є економічно не-

доцільним. За словами міні-
стра Павла Петренка, в Украї-
ні 148 в’язниць, розрахованих 
на 230 тис. людей, натомість у 
місцях позбавлення волі пере-
бувають 70 тис. осіб, решта за-
кладів – напівпорожні. Тому, 
зазначає очільник відомства, 
потрібно провести інвентари-
зацію і вибрати ті установи, 
які можна швидко відремон-
тувати, щоб до них пересели-
ти ув’язнених. Решту установ 
варто законсервувати, потім 
через публічні конкурси про-
дати приміщення і на отрима-
ні кошти збудувати сучасні 
в’язниці.
У майбутньому передбачаєть-
ся скорочення та укрупнення 
регіональних управлінь Пені-
тенціарної служби України в 
регіонах – з 24 залишиться 5 
міжрегіональних управлінь. 
А близько 100 підприємств, 
які функціонують в системі 
виконання покарань, 
об’єднають в єдиний холдинг. 
Це дозволить зробити підпри-
ємства, на яких працюють за-
суджені особи, більш конку-
рентними та технологічними. 
І тоді люди, які протягом від-
бування терміну покарання 
працювали на цих підприєм-
ствах, зможуть вийти з тюрми 
з достатньою сумою заробле-
них коштів. 

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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«МІНІМАЛКА» 
МОЖЕ ЗРОСТИ 

РЕЗОНАНС

Мінсоцполітики під-
готувало законопро-
ект «Про внесення 
змін до деяких зако-
нодавчих актів Украї-
ни щодо мінімальних 
розмірів оплати пра-
ці». Головна його мета 
– створення правових 
умов для встановлен-
ня розмірів мінімаль-
ної заробітної плати 
на рівні вище про-
житкового мінімуму 
для працездатних 
осіб і приведення по-
няття мінімальної за-
робітної плати у від-
повідність до міжна-
родних норм та євро-
пейської практики.

У країнах Європи мі-
німальна заробітна 
плата забезпечуєть-
ся всіма складови-

ми заробітної плати, крім 
компенсаційних виплат, і 
становить 50–60% серед-
ньої заробітної плати в кра-
їні. В Україні мінімальна 
заробітна плата забезпечу-
ється лише її тарифною 
частиною, що не об’єк-
тивно відображає міні-
мальні доходи працівників 

у частині надтарифної і 
складає 30–35% середньої 
зарплати. Вона також є 
основою формування та-
рифної сітки.

Відтак чиновники мі-
ністерства пропонують 
внести зміни до статей 95 і 
96 Кодексу законів про 
працю та статей 3,6 і 10 За-
кону України «Про 
о п л а т у  п р а ц і » 
щодо визначення 
поняття мінімаль-
ної заробітної пла-
ти, її забезпечення 
та порядку вста-
новлення.

З а  с л о в а м и 
очільника Держав-
н о ї  ф і с к а л ь н о ї 
служби Романа На-
сірова, в Україні на-
раховують 10,5 млн 
офіційно працюю-
чих осіб, із них 45% 
отримують міні-
мальну зарплату. 
Сам розмір міні-
мальної заробітної 
плати ніяк не всти-
гає за інфляцією. З 
1 травня поточного 
року мінімальну 
зарплату підвищи-
ли з 1378 до 1450 грн. 
На початку зими 
обіцяють додати 
ще 100 грн. 

Цікаво, коли законопро-
ект за ініціативою Мінсоц-
політики про нові підходи 
визначення мінімальної 
зарплати дійде до парла-
менту? Чи будуть у депута-
тів сили, час і головне – ба-
жання порахувати грошо-
вий баланс пересічних 
українців? А ще прислуха-

тись до думки експертів – і 
вітчизняних, і міжнарод-
них. Вони порівняли «дебет 
з кредитом» і жахнулися: як 
громадяни виживають на 
півтори тисячі гривень за-
робленого? За надвисоких 
тарифів на комунальні по-
слуги навіть із зарплатою у 
5 тис. грн буде несолодко. 

Статистика 
знає все. 
Так говори-
ли у радян-

ські часи і не дуже 
вірили у сказане. 
Чи довіряємо ми 
статистичним да-
ним нині, важко 
сказати. Якихось со-
ціологічних моніто-
рингів із цього пи-
тання давно не було. Тільки служба статисти-
ки вміє подати будь-які цифри під дуже своє-
рідним кутом зору. Ось приклад: заборгова-
ність із зарплати за результатами квітня зни-
зилася на 5,1%. Виявляється, по відношенню 
до березня місяця поточного року. Якщо у бе-
резні борг перед працівниками складав 
1 млрд 949 млн 13 тис. грн, то станом на 1 трав-
ня ця цифра складає 1 млрд 849 млн грн. Себ-
то, кілька десятків тисяч працівників отрима-
ли зарплати, котрі мали б надійти до їхніх ки-
шень ще минулого року. «На 1 травня 2016 
року основна частка загальної суми боргу 
припадала на промисловість – 70,8%, тран-
спорт, складське господарство, поштову та 
кур’єрську діяльність – 11%», – йдеться у пові-
домленні Державної служби статистики. Дані 
наведено без урахування тимчасово окупова-
ної території Автономної Республіки Крим, 
м. Севастополя та частини зони проведення 
антитерористичної операції.
Можна було б порадіти зниженню рівня за-
боргованості із зарплати бодай на 5%, але ста-
ном на 1 травня поточного року порівняно з 
травнем 2015-го борги зросли майже на 
чверть. Точніше – на 23,6%. 
Майже двомільярдний зарплатний борг в 
Україні мав би спонукати відповідні мініс-
терства й відомства до активних та невід-
кладних дій. Однак українців привчають до 
того, що у країні війна, тож заборгованість із 
зарплат – питання не надто актуальне. При 
таких мізерних зарплатах роботодавці при-
мудряються затримувати виплати на два-три 
місяці, а то й півроку. А це порушення прав 
людини. Та чи багато випадків, коли праців-
ник позивався б до суду на «хазяїна» через те, 
що він вчасно не виплатив зароблене? Одини-
ці. Адже варто лише заїкнутись про позовну 
заяву, як роботодавці знайдуть масу причин, 
аби вказати «бунтівнику» на двері. От і чека-
ють українці своєї черги до каси, як за милос-
тинею. Такого ганебного явища, як борги із 
зарплати, в світі практично немає.
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Чому дорівнює українська 
мінімальна зарплата у світі

Мінімальна зарплата в Україні (на січень 2016)

2 зарплати 
вчителя в Ефіопії

0,16 зарплати 
лікаря у Греції

0,08 зарплати 
менеджера 
у Фінляндії

0.03 зарплати 
топ-менеджера 

у США

0,77 зарплати
прибиральника

у Таїланді

0,56 зарплати 
водія у 

Південній Африці

42% від середньої річної 
зарплати в Україні 

(39 180 тисяч)

27%  від середньої річної
зарплати у світі
(19188 тисяч)

16 536 гривень на рік

CNN до Всесвітнього економічного форуму у Давосі розробив «калькулятор», 
який дозволив порівняти заробітні плати з усього світу.

ХТОСЬ ЧЕКАЄ 
НА ЗАРПЛАТУ 
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Більш того, засмучує 
той факт, що високо-
посадовець вбачає у 
вирішенні нагаль-

них для багатьох україн-
ських сімей питання літ-
нього оздоровлення ді-
тей політичний під-
текст, навішуючи за ра-
дянською традицією 
політичні ярлики та за-
являючи, що він «не го-
товий слухати щоразу лі-
вацьку популістську рито-
рику представника профспі-
лок із кожного питання де-
тально». 

Тоді логічно постає запи-
тання: чому голос мільйонів 
трудівників не хочуть чути 

можновладці? Можливо 
тому, що представник проф-

спілок не відіграє відведе-
ної йому, за розумінням 

члена Уряду, ролі ве-
сільного генерала, а 

згідно з делеговани-
ми йому повнова-
женнями принци-
пово відстоює по-
зицію мільйонів 
трудівників і ви-
магає конкретно-

го, детального ви-
рішення питань, з 

якими щоденно сти-
каються прості люди. І 

як можна говорити про 
відкритість та прозорість 
прийняття урядових рішень, 
якщо їх забороняють обгово-
рювати, не кажучи про недо-

тримання простих етичних 
норм, коли засідання веде 
Глава Уряду.

Це вже не перша спроба 
можновладця накласти табу 
на вільну думку під час ве-
дення засідання Уряду. 
Складається враження, що 
демократія в Україні ввім-
кнула задню передачу та по-
слідовно рухається у зворот-
ному напрямі.

Федерація профспілок за-
суджує такі безвідповідаль-
ні дії члена Уряду та закли-
кає Прем’єр-міністра Украї-
ни забезпечити толерантне 
сприйняття громадської 
думки.

2 червня 2016 року
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Лариса КАНАРОВСЬКА,
голова Ради Київської 

міської профспілки 
працівників охорони 

здоров’я

-

Голова Правління                      Голова Наглядової Ради
ПрАТ «Укрпрофоздоровниця»            ПрАТ «Укрпрофоздоровниця»

М.В. Субота                  О.І. Романюк

ПРИВІТАННЯ

ЗІ СВЯТОМ!

12 ЧЕРВНЯ – ДЕНЬ 
ПРАЦІВНИКІВ 
ЛЕГКОЇ 
ПРОМИСЛОВОСТІ

19 ЧЕРВНЯ – ДЕНЬ 
МЕДИЧНОГО 
ПРАЦІВНИКА

З ДНЕМ МЕДИЧНОГО ПРАЦІВНИКА!В І Т А Н Н Я
ГОЛОВНИМ ЛІКАРЯМ, ДИРЕКТОРАМ, ТРУДОВИМ КОЛЕКТИВАМ 

САНАТОРНО-КУРОРТНОГО КОМПЛЕКСУ  
ПРАТ «УКРПРОФОЗДОРОВНИЦЯ»

РЕАГУВАННЯ

 ФЕДЕРАЦІЯ 
ПРОФСПІЛОК 

ЗАСУДЖУЄ ТАКІ БЕЗ-
ВІДПОВІДАЛЬНІ ДІЇ 

ЧЛЕНА УРЯДУ ТА ЗАКЛИ-
КАЄ ПРЕМ’ЄР-МІНІСТРА 
УКРАЇНИ ЗАБЕЗПЕЧИТИ 

ТОЛЕРАНТНЕ СПРИЙ-
НЯТТЯ ГРОМАД-
СЬКОЇ ДУМКИ.

-

-

-
-

-

-

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-
-
-

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України

Питання про оздоровлення дітей, що 
розглядалося на засіданні Уряду 1 черв-
ня, на жаль, не зацікавило міністра вну-
трішніх справ Арсена Авакова. Про це 
свідчить його намагання зупинити ви-
ступ керівника Спільного представниць-
кого органу профспілок Григорія Осово-
го, який офіційно представляє позицію 
8,5 млн спілчан.

ЧОМУ ГОЛОС МІЛЬЙОНІВ 
ТРУДІВНИКІВ НЕ ХОЧУТЬ 

ЧУТИ МОЖНОВЛАДЦІ?
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Питання децентралізації, ре-
формування місцевого самовря-
дування та формування нових 
територіальних громад, а також 
реформування галузевих уста-
нов та організацій на території 
громади обговорили учасники 
круглого столу «Збереження 
професійно-фахового потенці-
алу галузей та територій і діяль-
ність профспілкових організацій 
в умовах децентралізації влади 
та реформування місцевого са-
моврядування», що відбувся 
9 червня у Міжнародному центрі 
культури і мистецтв профспілок 
«Жовтневий палац». Захід було 
організовано Федерацією 
профспілок України спільно із 
соціальними партнерами. Вів за-
сідання заступник Голови ФПУ 
Євген Драп’ятий.

У роботі круглого столу взяли участь 
і виступили голова Національного 
агентства з питань державної служ-
би Костянтин Ващенко, заступник 

міністра соціальної політики України Ва-
силь Шевченко, провідний експерт ініціати-
ви «Реанімаційний пакет реформ» Юрій Га-
нущак, керівник Офісу реформ в Івано-
Франківській області Руслан Панасюк, а 
також представники міністерств освіти та 
науки, культури, соціальної політики, АПК, 
Національної академії державного управ-
ління при Президентові України, Всеукра-
їнського товариства «Просвіта» ім. Т.Г. Шев-
ченка, ГО «Громадська рада самоуправлін-
ня», керівники та представники всеукраїн-
ських галузевих профспілок і регіональних 
профоб’єднань.

У своїй доповіді Євген Драп’ятий поін-
формував присутніх про ситуацію, що скла-
лася навколо процесів децентралізації та їх 
законодавчого забезпечення, окреслив роль 
і завдання профспілок у здійсненні конкрет-
них та конструктивних кроків із реформу-
вання системи органів центральної влади та 
місцевого самоуправління.

У своїх промовах представники профспі-
лок, органів державної влади та місцевого 
самоуправління, роботодавців визначили 
основні мотиви і причини необхідності де-
централізації влади та реформування галу-
зей і місцевого самоврядування, а також 

окреслили перелік проблем, які виникають 
у процесі створення територіальних громад, 
серед яких, зокрема, такі: як вплине децен-
тралізація та реформування на ринок праці, 
чи призведе оптимізація галузевих структур 
до закриття чи ліквідації установ та органі-
зацій, як запобігти масовому скороченню 
людей, як налаштувати трудові колективи 
на сприйняття реформ. 

У ході дискусії промовці зупинилися на 
питаннях ефективності чи неефективності 
діючого стану в сферах, галузях і регіонах в 
умовах браку фінансових ресурсів, недоско-
налості системи управління, наявності соці-
ально-економічних проблем і, зокрема, фахо-
вого та професійного забезпечення процесів 
децентралізації.

Під час засідання відбувся обмін досві-
дом практичного вирішення питань створен-
ня нових громад, налагодження ефективної 
взаємодії профспілкових та інших громад-
ських організацій із центральними та місце-
вими органами влади й органами місцевого 
самоврядування, обстоювання профспілка-
ми прав працівників на збереження робочих 
місць та належний рівень оплати праці шля-
хом урахування в бюджетах громад цільових 
коштів, передбачених у складі міжбюджет-
них трансферів, долучення профспілкових 
представників до роботи у громадських ра-
дах та колегіях при місцевих органах влади, 
зокрема місцевого самоврядування.

У ході обговорення учасники круглого 
столу підготували низку пропозицій і реко-
мендацій для органів державної влади, міс-
цевого самоврядування та інституцій грома-
дянського суспільства, які передбачають:

– мінімізацію скорочення і масового 
звільнення фахового потенціалу галузей і 
територій;

– створення робочих місць, забезпечення 
гідних умов праці та її оплати, відродження 
вітчизняного виробництва;

– надання якісних та доступних послуг 
громадянам;

– ефективне використання ресурсного по-
тенціалу, кадрів і можливостей територій та 
регіонів;

– посилення громадського контролю з ме-
тою подолання корупції;

– плекання почуття господаря і гідного 
громадянина, патріота малої батьківщини і 
Соборної України.

Сторони також порушили питання щодо 
діяльності профспілкових структур при 
створенні територіальних громад. Прийнято 
рішення обговорити його під час окремої на-
ради з питань підвищення ефективності за-
хисту соціально-економічних і трудових 
прав працівників та налагодження соціаль-
ного діалогу з місцевими органами влади.

Тетяна РУБАН, «ПВ»
Фото Кирила ЛАТИШЕВА

Депутати Івано-Франківської 
обласної ради вважають підви-
щення тарифів на газ економіч-
но необґрунтованим і соціально 
несправедливим.

Про це йдеться у зверненні до 
Президента України Петра 
 Порошенка, Голови Верховної 
Ради України Андрія Парубія, 

Прем’єр-міністра України Володими-

ра Гройсмана щодо підвищення цін на 
природний газ для населення та ви-
робників теплової енергії, яке було 
ухвалене Івано-Франківською облас-
ною радою.
Депутати вимагають:
– скасувати дію постанови Кабінету 
Міністрів України від 27.04.2016 № 315 
«Про внесення змін до постанови Кабі-
нету Міністрів України від 1 жовтня 
2015 року № 758»;

– терміново переглянути та знизити 
встановлені тарифи на природний газ 
для населення та виробників тепло-
вої енергії до обґрунтованого рівня;
– для забезпечення побутових потреб 
населення використовувати природ-
ний газ українського виробництва.

Департамент захисту
соціально-економічних прав 

апарату ФПУ

9 червня на засіданні Національної комі-
сії, що здійснює державне регулювання у 
сферах енергетики та комунальних по-
слуг (НКРЕКП), вирішувалося питання 
про встановлення тарифів на послуги з 
централізованого опалення й постачання 
гарячої води для населення.

Цього дня представни-
ки 26 галузевих 
членських організа-
цій, що входять до 

складу Об’єднання профспі-
лок, організацій профспілок 
у м. Києві «Київська міська 
рада профспілок», громад-
ські об’єднання «Тарифна 
мобілізація» й «Публічний 
аудит», а також небайдужі 
громадяни, які приєдналися 
до маршу протесту Київ-
ської міськпрофради, піке-
тували будинок НКРЕКП.
Представники столичних 
профспілок у своїх висту-
пах наголошували на тому, 
що для більшості населен-
ня тарифи на житлово-ко-
мунальні послуги є непо-
сильними, адже становлять 
більш як половину їхніх до-
ходів. Саме тому пікету-
вальники висловили обу-
рення черговою хвилею 
зростання тарифів, оскіль-
ки вона спровокує соціаль-
ний вибух у суспільстві.
За словами промовців, така 
тарифна політика супере-
чить конституційним заса-
дам демократичної, соці-
альної та правової держави.
Учасники акції для недопу-
щення подальшого зубожін-
ня народу України через за-
провадження економічно не-
обґрунтованих тарифів на 
послуги з централізованого 
опалення й постачання гаря-
чої води для населення при-
йняли Резолюцію, яку пред-

ставники профспілок пере-
дали учасникам засідання 
НКРЕКП. Документ, зокре-
ма, містить такі вимоги:
 – оприлюднити об’єктивні 
дані про газовий баланс 
України й забезпечити про-
зорість енергетичних і фі-
нансових потоків у житлово-
комунальному господарстві 
та енергетичному секторі;
 – привести чинні тарифи у 
відповідність до досягнуто-
го рівня соціально-еконо-
мічного розвитку згідно з 
вимогами ЗУ «Про житлово-
комунальні послуги»;
 – заборонити НКРЕКП підви-
щувати тарифи без поперед-
нього аудиту експертами.
Проте ці вимоги не були по-
чуті НКРЕКП. І, як наслі-
док, було прийнято рішен-
ня про підвищення тарифів 
на теплову енергію та по-
слуги центрального опа-
лення для населення з 
1 липня майже вдвічі.

Тетяна РУБАН, «ПВ»

ПРОТЕСТ

НОВІ ТАРИФИ – ШОК 
ДЛЯ ГРОМАДЯН

РОЛЬ І ЗАВДАННЯ ПРОФСПІЛОК 
В УМОВАХ ДЕЦЕНТРАЛІЗАЦІЇ

КРУГЛИЙ СТІЛ

ОФІЦІЙНО

-

-

-

-

-

ДЕПУТАТИ ІВАНО-ФРАНКІВСЬКОЇ ОБЛРАДИ ПРОТИ ПІДВИЩЕННЯ ЦІН НА ГАЗ

ПІДВИЩЕННЯ ЦІН І ТАРИФІВ ЦЬОГО РОКУ
На природний газ –  
з 1 травня – удвічі.
На опалення та гарячу воду –  
з 1 липня – в 1,8–2,2 раза.
На холодну воду –  
з 1 вересня – на 30%.
На електроенергію –  
з 1 жовтня – на 30%.

-
-

-

ПРОФКОМ ППО АПАРАТУ ФПУ

ПАМ’ЯТАЄМО
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Це положення доповіді Міжна-
родної організації праці поді-
ляє українська профспілкова 
делегація і підтримує заклик 
Генерального директора про 
необхідність широкої дискусії 
про довгострокові перспекти-
ви сфери праці та пошук нових 
моделей розвитку, повідомляє 
Департамент міжнародних 
зв’язків апарату ФПУ.

Країни-члени МОП мають узяти 
на себе відповідальність за до-
сягнення позитивних змін. 
«Саме у цьому контексті укра-

їнські профспілки аналізують нещо-
давно оприлюднений план пріори-
тетних кроків Уряду України на по-
точний рік, насамперед щодо подо-
лання кризи в соціально-економічній 
сфері», – заявив Голова ФПУ Григорій 
Осовий, виступаючи 7 червня на се-
сійному засіданні 105-ї сесії Міжна-
родної конференції праці перед по-
над п’ятьма тисячами учасників із 
187 країн-членів МОП.

Голова ФПУ заува-
жив, що перші кроки 
нової влади дають під-
стави вважати, що 
профспілки нарешті 
були почуті. До Плану 
пріоритетних дій Уряду 
увійшло 15 пропозицій 
профспілок. Щоправда, 
це не всі, які були запро-
поновані. «Ми за те, щоб 
соціальний діалог був 
ефективним, а колектив-
ні переговори – резуль-
тативними», – наголо-
сив Григорій Осовий.

Профспілковий лідер 
зазначив, що нині люди 
вкрай занепокоєні май-
бутнім підвищенням 
майже удвічі цін на газ і 
комунальні послуги. 
І  хоча Уряд задіяв деякі 
заходи соціального за-
хисту (підвищення соці-

альних стандартів, збільшення обсягу 
житлових субсидій населенню), але 
цього недостатньо, щоб компенсувати 
громадянам прийдешнє з 1 липня під-
вищення житлово-комунальних тари-
фів. У зв’язку з цим Федерація проф-
спілок України запропонувала аль-
тернативний законопроект.

Голова ФПУ наголосив, що міри-
лом соціальної захищеності для 
працівників має бути не на-
дання державою субсидій та 
соціальної допомоги, а до-
хід – достатній для забез-
печення конституцій-
ного права на гідне 
життя за рахунок 
власної праці. Тому 
вкрай важливо вико-
нувати закон «Про 
прожитковий міні-
мум» і невідкладно про-
вести реформу оплати 
праці, що стимулюватиме 
економічне зростання і ско-
рочення соціальної нерівності.

Григорій Осовий повідомив, 
що ФПУ публічно зажадала, не від-
кладаючи, провести парламентські 
слухання для обговорення обґрунто-
ваності різкого підвищення цін на 

газ для населення, до-
статності запропонова-
них Урядом заходів 
його соціального захис-

ту, аби не допустити 
зниження життєвого 
рівня українців.

Голова ФПУ подяку-
вав МОП за розроблення 
Програми гідної праці 
для України на 2016–2019 
роки. Документ сприя-
тиме реалізації гідної 
праці як ключового ком-
понента національної 
стратегії розвитку і до-
зволить використовува-
ти знання, інструменти, 
інформаційні можли-
вості МОП, а також по-
силить із нею співпра-
цю. Зараз за участю со-
ціальних партнерів го-
тується дорожня карта 
реалізації Програми.

Профспілки запропонували щоро-
ку на тристоронньому саміті розгля-
дати ситуацію на ринку праці для 
оперативного внесення необхідних 
коректив. Адже в країні з 26 мільйо-
нів людей працездатного віку постій-
но зайняті лише 8 мільйонів. Це ве-

личезна проблема для країни з понад 
40-мільйонним населенням і сотнями 
тисяч переміщених осіб із зони бойо-
вих дій на сході країни.

Заходи Уряду щодо легалізації за-
йнятості, незважаючи на преферен-
ції, надані бізнесу, поки не принесли 
очікуваних результатів. Як і раніше, 
без оформлення трудових відносин 
працює практично кожен четвертий. 
При цьому роботодавці все більше 
вдаються до так званих нетипових 
форм зайнятості, підвищення «гнуч-
кості» робочої сили. Тож прийняття 
нового Трудового кодексу має поси-
лити правовий захист працівників.

Під час конференції Григорій Осо-
вий зустрівся з представниками Між-
народної конфедерації профспілок, 
Загальноєвропейської регіональної 
ради, керівниками низки профцен-
трів, які брали участь у роботі конфе-
ренції, і обговорив з ними питання 
розвитку двосторонніх зв’язків, мож-
ливі кроки щодо консолідації проф-
спілкового руху в Україні, посилення 
співпраці з МОП.

 ЦЬОГО 
РОКУ СЕСІЯ МІЖ-

НАРОДНОЇ КОНФЕРЕНЦІЇ 
ПРАЦІ БУЛА ПРИСВЯЧЕНА ОБ-

ГОВОРЕННЮ ПРОБЛЕМ, ПОВ’ЯЗАНИХ 
ІЗ ПОРЯДКОМ ДЕННИМ ООН СТАЛОГО 

РОЗВИТКУ ДО 2030 РОКУ ТА ІНІЦІАТИВОЮ 
МОП «КІНЕЦЬ БІДНОСТІ». У ПЕРЕЛІКУ ЗА-
ВДАНЬ – ПОКІНЧИТИ З БІДНІСТЮ І  ГОЛО-

ДОМ, ПОДОЛАТИ НЕРІВНІСТЬ, ПОБУДУВАТИ 
СПРАВЕДЛИВЕ СУСПІЛЬСТВО, ЗАБЕЗПЕ-

ЧИТИ ГЕНДЕРНУ РІВНІСТЬ,  ЗАГАЛЬНЕ 
ПРОЦВІТАННЯ ТА ГІДНУ ПРАЦЮ, 

ЗАХИСТИТИ ПРИРОДНІ РЕ-
СУРСИ ПЛАНЕТИ.

ЗАСІДАННЯ МОП

СВІТ ПРАЦІ Є КЛЮЧЕМ 
ДО ВИРІШЕННЯ БАГАТЬОХ ПРОБЛЕМ,

З ЯКИМИ СЬОГОДНІ  
СТИКАЄТЬСЯ ЛЮДСТВО

ПРОФЕСІЙНА ОСВІТА – 
НЕВІД’ЄМНА СКЛАДОВА 

ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 
КВАЛІФІКОВАНОГО 

КАДРОВОГО ПОТЕНЦІАЛУ 
УКРАЇНИ

Першого червня у залі пленарних засідань 
Верховної Ради відбулися парламентські слу-
хання «Професійна освіта як складова забез-
печення кваліфікованого кадрового потенціа-
лу країни: проблеми та шляхи вирішення». 
У заході взяли участь Голова СПО об’єднань 
профспілок, Голова Федерації профспілок 
України Григорій Осовий, його заступник 
 Євген Драп’ятий, керівники та представники 
членських організацій ФПУ. До участі у парла-
ментських слуханнях були запрошені народні 
депутати, члени Кабінету Міністрів, керівники 
та представники центральних органів вико-
навчої влади, представники Міністерства осві-
ти і науки, Національної академії педагогічних 
наук України, обласних, міських рад, обласних 
державних адміністрацій, керівники вищих на-
вчальних закладів І–ІІ рівнів акредитації, про-
фесійно-технічних навчальних закладів, нау-
ково-методичних установ, представники гро-
мадських організацій, роботодавці.
Василь  
АНДРЕЄВ,
голова Профспілки 
працівників будів-
ництва і промисло-
вості будівельних 
матеріалів України:
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Останнім часом у засобах масо-
вої інформації збільшилась кіль-
кість публікацій і заяв політиків 
щодо критичної фінансової си-
туації в пенсійному забезпечен-
ні, неефективності існуючої пен-
сійної системи, необхідності 
прискорення проведення пен-
сійної реформи, зокрема запро-
вадження накопичувальної пен-
сійної системи тощо. На жаль, у 
цих публікаціях не відобража-
ються реальні причини дефіциту 
коштів у Пенсійному фонді (ПФ) і 
що насправді відбувається в 
пенсійному забезпеченні. 

Щодо фінансового стану 
Пенсійного фонду України

Насамперед потрібно зазначити, що ПФ 
є органом, який здійснює керівництво й 
управління солідарною пенсійною систе-
мою. Принцип роботи солідарної системи 
полягає в тому, що роботодавці (працівни-
ки) сплачують внески до ПФ, і отримані 
кошти, не затримуючись, спрямовуються 
на виплату пенсій. Крім того, ПФ виплачує 
пенсії та здійснює виплати до пенсій з ко-
штів, які надходять від державного бю-
джету, підприємств і організацій. 

Пенсійний фонд уже багато років є де-
фіцитним, і основною причиною дефіциту 
пенсійних коштів є катастрофічне змен-
шення чисельності легально зайнятого на-
селення. Якщо на початку 90-х років мину-
лого століття легально працюючих в Укра-
їні було 26–27 млн осіб, то у 2016 році – 
10,2 млн. Водночас кількість пен-
сіонерів відповідно становить 14 і 
12,3 млн осіб. Тобто, якщо раніше 
на одного пенсіонера припадало 
майже два працівники, то нині 
пенсіонерів більше, ніж легально 
працюючих осіб. 

Багато хто з роботодавців, по-
літиків, високопосадовців дер-
жавних органів наполягали на 
тому, що основною причиною «ті-
нізації» нашої економіки є високі 
страхові внески до Пенсійного 
фонду і фондів соціального стра-
хування, які потрібно зменшува-
ти. Федерація профспілок Украї-
ни аргументовано спростовувала 
ці твердження. 

У багатьох країнах розміри 
страхових внесків високі. В Украї-
ні середній розмір страхових вне-
сків був на рівні 38–40%. В інших 

країнах – 33–38 і навіть 42–45%. І ці країни 
працюють, економіка розвивається, і пи-
тання про зменшення розмірів страхових 
внесків не порушується. 

МВФ не закликав Україну вдвічі знижу-
вати розмір єдиного соціального внеску 
(ЄСВ). Але, як відомо, із січня 2016 року для 
всіх роботодавців-платників внесків вста-
новлено розмір ЄСВ 22% і скасовано його 
утримання із зарплати працівника.

Який насправді дефіцит 
Пенсійного фонду України?

Нині наголошують на тому, що дефіцит 
ПФ складає 145 млрд грн. І ця сума озвучу-
ється міністром соцполітики. Але це не-
правильна інформація.

Бюджет ПФ на 2016 рік становить 
257 млрд грн, з них 144,9 млрд грн – надхо-
дження з держбюджету Ук раїни. З цих 
144,9 млрд грн на покриття дефіциту спря-
мовується лише 87,7 млрд грн, а решта 
57,2 млрд грн – це фінансове забезпечення 
виплати пенсій, надбавок та підвищень до 
пенсій, призначених за пенсійними програ-
мами, які і так повинні фінансуватися за 
рахунок коштів держбюджету. Тобто дефі-
цит ПФ складає близько 87,7 млрд грн. 

При цьому слід зазначити, що сьогодні 
ПФ здійснює на 42 млрд грн виплат, які ма-
ють забезпечуватися з держбюджету або 
інших фінансових джерел, але аж ніяк не з 
ПФ. Це доплати до прожиткового мініму-
му, виплата пенсій за вислугу років та ін.

Але це ще не все. Якщо раніше праців-
ники сплачували 15% податку з доходів фі-
зичних осіб і 3,6% ЄСВ, то з 1 січня 2016 
року зазначені утримання були об’єднані 
в податок і сплачуються вже до бюджетів 
держави. Таким чином, припинивши спла-
ту ЄСВ працівниками з 1 січня 2016 року, 

держава забрала з ПФ до бюджету 
ще близько 20 млрд грн. 

Ще потрібно нагадати, що робо-
тодавці заборгували ПФ близько 
17 млрд грн зі сплати страхових 
внесків і відшкодування витрат 
на виплату пенсій на пільгових 
умовах, наукових пенсій тощо.

Якби не було зменшено вдвічі 
розмір ЄСВ, у ПФ були б кошти для 
того, щоб поступово розпочати про-
ведення осучаснення розмірів пен-
сій з урахуванням інфляції та зрос-
тання середньої зарплати в країні. 

Які реальні 
результати 

зменшення єдиного 
внеску до 22%?

Зменшенням ЄСВ до 22% дер-
жава передала у розпорядження 

роботодавців у 2016 році 87 млрд грн під 
зобов’язання легалізувати «тіньову», неле-
гальну зарплату, обсяги якої перевищують 
200 млрд грн, та від яких не надходило 
70 млрд грн пенсійних внесків. Таке зни-
ження навантаження на фонд оплати пра-
ці давало можливість вивести з «тіні» що-
найменше 100 млрд грн і внести 22 млрд 
грн до Пенсійного та інших страхових фон-
дів, або підвищити зар плату для працівни-
ків у середньому на 14%. Проте, як свід-
чить статистика, роботодавці не поспіша-
ють ні підвищувати зарплату, ні виво-
дити з «тіні» заробітки своїх 
найманих працівників. 

Так, середньообліко-
ва чисельність пра-
цівників на кінець 
2015 року станови-
ла 10 598 939, а на 
кінець І кварталу 
2 0 1 6  р о к у  – 
10 153 316. Тобто 
кількість легаль-
но зайнятих пра-
цівників не збіль-
шилась, а зменши-
лась на 445 тис. осіб. 
Якщо середня зарпла-
та в Україні за ІV квар-
тал 2015 року склала 4753 
грн, то за січень – квітень 2016 
року – 4686 грн, тобто зменшилась. 

Водночас лунають твердження, що не 
можна підвищувати соцстандарти, розміри 
пенсій, поки не буде ліквідовано дефіцит 
ПФ. Це при тому, що зменшенням розміру 
ЄСВ, бездіяльністю держави і роботодавців 
щодо легалізації зарплат створено штуч-
ний дефіцит коштів Пенсійного фонду. 

Фінансовий стан ПФ свідомо доведено 
до критичного стану, перекладаючи вину 
на сам фонд і пенсійну систему, готуючи 
виправдання для чергових обмежень прав 
пенсіонерів. І це в умовах, коли мінімаль-
ний розмір пенсії (1130 грн) вдвічі менше 
від фактичного прожиткового мінімуму 
(2100 грн), а середній розмір пенсії – 
1700 грн. Але навіть при такому рівні пен-
сій зупинено їх індексацію, не проводиться 
щорічне підвищення у зв’язку із зростан-
ням середньої зарплати в країні та висо-
ким рівнем інфляції, введено податок і вій-
ськовий збір на пенсії, запроваджено обме-
ження пенсій працюючим пенсіонерам.

Неефективність існуючої 
солідарної пенсійної 

системи та запровадження 
накопичувальної системи

Багато відомих учених інших країн уже 
давно констатували, що нічого кращого за 
солідарну систему в світі не створено. На-
копичувальна пенсійна система не вирішує 
проблеми в сфері пенсійного забезпечення, 
оскільки крім наявних ризиків (про які 
можна говорити окремо), вона насамперед 
покращує рівень пенсійного забезпечення 
лише високооплачуваних працівників.

Світові фінансові кризи 1998, 2009 років, 
високі темпи інфляції, миттєва девальва-
ція гривні показали, що у разі запрова-
дження накопичувальної системи в Укра-

їні основну частину пенсійних накопичень 
українців могло бути втрачено двічі. Ще 
гіршими могли стати для такої системи 
2014–2015 роки. Тому і запроваджуються ба-
гаторівневі системи пенсійного забезпе-
чення. В Україні визначено, що солідарна 
система має залишатися основною, а нако-
пичувальна (обов’язкова чи добровільна) 
повинна бути лише додатковою до солі-
дарної системи. 

Щодо того, які наслідки матиме запро-
вадження накопичувальної системи в 

Україні в найближчій перспективі, то за 
існуючого рівня зарплати, за-

йнятості населення, безро-
біття, відсутності гаран-

тій збереження накопи-
чених коштів тощо, 

відповідь для біль-
шості громадян є 
очевидною. Проте 
це не означає, що 
профспілки кате-
горично проти на-
копичувальних 

систем. Запрова-
джувати потрібно, 

але для цього мають 
бути відповідні умови. 

Сьогодні ж фактично про-
водиться політика на зни-

щення солідарної системи.

Про окремі параметричні 
зміни в солідарній системі

Для ліквідації дефіциту коштів у ПФ 
пропонуються такі можливі заходи, як під-
вищення пенсійного віку, збільшення вдві-
чі мінімального страхового внеску, зрос-
тання чисельності осіб, які повинні спла-
чувати ЄСВ, та ін.

Щодо пенсійного віку, то слід нагадати, 
що від жовтня 2011 року в Україні поступо-
во підвищується пенсійний вік для жінок 
до 60 років. Через низький рівень середньої 
тривалості життя чоловіків, для них пен-
сійний вік не підвищувався. В Україні се-
редня тривалість життя пенсіонерів стано-
вить 25 років у жінок і 14,5 року в чоловіків. 

Тому пропозиції щодо підвищення пен-
сійного віку для чоловіків можна розгля-
дати при збільшенні середньої тривалості 
життя у пенсійному віці хоча б до 20–25 ро-
ків. Слід зазначити також, що безпосеред-
ньо підвищення пенсійного віку не прине-
се відчутного ефекту – економія станови-
тиме всього кілька сотень мільйонів гри-
вень, що для ПФ із 257-мільярдним бюдже-
том є дуже незначною сумою, а шкоди для 
людей таке рішення завдасть багато. 

Встановлення сплати ЄСВ у розмірі не 
менше подвійного на сьогодні мінімально-
го страхового внеску (640 грн замість ни-
нішніх 320 грн) потребує обговорення. 

Що ж до збільшення чисельності осіб, 
які повинні сплачувати єдиний внесок, то, 
безперечно, це можна підтримати. І навіть 
більше. Профспілкова сторона вимагає від 
Уряду вжити реальних кроків для виведен-
ня з «тіні» зарплати та зростання чисель-
ності легально працюючих громадян, 
збільшення кількості робочих місць, під-
вищення рівня оплати праці. 

257
млрд 
грн 

 становить 
бюджет 

Пенсійного 
фонду України 

на 2016 рік, 
з них 144,9 
млрд грн – 

надходження з 
держбюджету 

України.

У минулому номері «ПВ» йшла мова про катастрофіч-
ний дефіцит Пенсійного фонду України та критичну 

ситуацію з виплатами пенсій. Про реальні причини 
дефіциту коштів у Пенсійному фонді та про те, що 
дійсно відбувається в пенсійному забезпеченні, 
розповідає керівник управління соціального 

страхування і пенсійного забезпечення апарату 
ФПУ Володимир МАКСИМЧУК.

ОЦІНКА ЕКСПЕРТА

ФПУ 
ПОСТІЙНО ВНО-

СИЛА ПРОПОЗИЦІЇ І НА-
ПОЛЯГАЛА НА ТОМУ, ЩО ДЛЯ 

РОЗВИТКУ СОЛІДАРНОЇ СИСТЕМИ ПО-
ТРІБНО ВЖИВАТИ ДІЄВІ ЗАХОДИ ЩОДО 

ВИВЕДЕННЯ З «ТІНІ» ЗАЙНЯТОСТІ І ЗАРПЛА-
ТИ. ЗА ОКРЕМИМИ ДАНИМИ, СЬОГОДНІ 4–4,5 

МЛН ОСІБ ПРАЦЮЮТЬ У «ТІНІ». А ЦЕ ДЕСЯТКИ 
МІЛЬЯРДІВ ГРИВЕНЬ, ЯКІ НЕ НАДІЙШЛИ ДО 
БЮДЖЕТІВ КРАЇНИ, У ТОМУ ЧИСЛІ ДО ПФ. 

КРІМ ТОГО, ПОТРІБНО СТВОРЮВАТИ 
НОВІ РОБОЧІ МІСЦЯ, РОЗВИВАТИ 

ЕКОНОМІКУ КРАЇНИ, ЗБІЛЬШУ-
ВАТИ РОЗМІР ОПЛАТИ 

ПРАЦІ.

НАСКІЛЬКИ ДЕФІЦИТНИМ Є 
ПЕНСІЙНИЙ ФОНД УКРАЇНИ
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Юрій ЯКИМЕНКО, заступник 
генерального директора Центру 
Разумкова:

-

ПЕРЕЗАВАНТАЖЕННЯ 
СУДІВ

Запропонована редакція за-
кону про судоустрій деталізує 
конституційні зміни, які перед-
бачають масштабну реорганіза-
цію та переатестацію всієї судо-
вої системи. Серед пріоритет-
них кроків – скасування систе-
ми вищих спеціалізованих судів 
– господарського, адміністра-
тивного, цивільних та кримі-
нальних справ. Їх замінить Вер-
ховний суд, на який теж чекає 
оновлення. Набір суддів до най-
вищого судового органу відте-
пер здійснюватиметься за кон-
курсом. 

Судова система із чотирьох 
ланок себе не виправдала. Вирі-
шено повернутися до старої схе-
ми: місцеві суди, апеляційні 
суди й Верховний суд. Місцеви-
ми судами першої інстанції та-
кож вважатимуться окружні ад-
міністративні та господарські 
суди.

До найвищого в країні Верхо-
вного суду входитимуть не 
більш як 200 суддів. У складі 
цього суду передбачається п’ять 
підрозділів: Велика палата, ка-
саційний адміністративний суд, 
касаційний господарський суд, 
касаційний кримінальний суд 
та касаційний цивільний суд. 
Поступово оновлять і місцеві 
суди. Словом, на всю судову сис-
тему країни чекає перезаванта-
ження. Усі районні, міжрайонні, 

міські суди згодом замінять 
окружні суди.

Ухвалені зміни, стверджують 
експерти, передбачають деполі-
тизацію судової системи, ство-
рення відповідальної судової 
влади та оновлення суддівсько-
го корпусу. Після того, як доку-
менти наберуть чинності, всі по-
літичні органи втратять вплив 
на суддівську кар’єру. Повнова-
ження призначати, переводити, 
звільняти суддів, давати згоду 
на їхній арешт і утримання під 
вартою перейдуть від Президен-
та і Верховної Ради до Вищої 
ради правосуддя.

Із революційних новацій екс-
перти відзначають створення 
Вищого антикорупційного суду 
та Вищого суду з питань інтелек-
туальної власності. До цих судів 
громадяни можуть звертатися 
напряму, оминаючи місцеві 
суди, а їхні рішення зможе пере-
глядати тільки Верховний суд. 

У законі передбачено ство-
рення Громадської ради добро-
чесності, до якої входитимуть 
чотири категорії осіб: представ-
ники правозахисних громад-
ських об’єднань, адвокати, нау-
ковці та журналісти. Втім, уже 
зараз громадські активісти ка-
жуть, що результати роботи 
Ради жодним чином не вплива-
тимуть на Феміду. Відкритим 
залишається питання, як саме 
формуватиметься Громадська 
рада доброчесності. До того ж 
висновки Ради просто потрапля-

тимуть у суддівське досьє і не 
матимуть зобов’язувального ха-
рактеру для Вищої кваліфіка-
ційної комісії (ВКК). По суті, 
ВКК, може їх не враховувати. 
Крім того, Громадська рада не 
матиме жодного впливу на кон-
курси на вакантні посади в міс-
цевих судах.

Чи змінить реформа су-
дову систему України, 
можна буде сказати 
років через п’ять, не 
раніше. Процес по-
вноцінно запус-
титься з наступ-
ного року. Тим 
часом експерти 
пояснюють осо-
бливості пере-
хідного періоду: 
впродовж двох 
років за Прези-
дентом лишається 
право переводити 
суддів. Відтак сум-
нівним виглядає твер-
дження, що віднині суди 
будуть деполітизовані. 

А СУДДІ ХТО?

Судова реформа передбачає 
повну зміну системи обрання 
суддів. На вимогу європейських 
експертів скасовується 5-річний 
випробувальний строк для суд-
дів перед призначенням без-
строково. Суддями ставатимуть 
із 30 років, а не з 25-ти. Призна-

чати суддів безстроково будуть 
одразу, і не Верховна Рада, як 
зараз, а Президент за поданням 
Вищої ради юстиції. Цю раду 
трансформують у Вищу раду 
правосуддя, повністю змінивши 
її склад.

Суддів обиратимуть за кон-
курсом. Частину суддів мають 
набрати за підсумками прове-
дення нових конкурсів, решту 
– переатестувати. Суддя має 
мати вищу юридичну освіту і 5 
років стажу професійної діяль-
ності у сфері права. Суддів-
ський досвід не обов’язковий – 
подавати документи можна ад-

вокатам, науковцям і 
правозахисникам. 

У законі прописано 
низку антикорупцій-
них механізмів для суд-

дів, зокрема, зобов’я-
зання щороку подавати, 

крім декларації про дохо-
ди, ще й декларації родин-

них зв’язків та доброчесності. 
Визначати умови проведення 

прозорого конкурсу й проводи-
ти його має Вища кваліфікацій-
на комісія суддів (ВККС), яка 
матиме усі важелі відхиляти 
кандидатів за ознакою добро-
чесності. Іншими словами, 
якщо у членів ВККС з’явиться 
бодай найменший сумнів щодо 
походження майна та грошей, 
кандидат може не отримати 
омріяного місця роботи. Ось тут 
має прислужитися Громадська 
рада доброчесності, рішення 

Верховна Рада дала старт довгоочікуваній судовій реформі в Україні. Для цього депутати змінили 
Конституцію та ухвалили закон, який теоретично має дати українцям змогу відчути зміни в судовій 
системі вже за кілька років.
Судова реформа охоплює такі три основних компоненти, як деполітизація процесу призначення суд-
дів, зміни в їхньому статусі та переатестація й оновлення суддівського корпусу. Закон про суддів та 
судоустрій фактично переписує правила функціонування української Феміди. Та чи вдасться засто-
сувати усі новації для реального оновлення судової гілки влади, за підтримки експертів з’ясовують 
«Профспілкові вісті».

Михайло ЖЕРНАКОВ, головний експерт групи 
з проведення судової реформи Реанімаційного 
пакета реформ:

-

-

ПРАВОСУДДЯ  
ПО-НОВОМУ

 НЕОБХІДНІСТЬ 
ПРОВЕДЕННЯ СУ-

ДОВОЇ РЕФОРМИ В 
УКРАЇНІ ПІДТРИМУЄ БІЛЬ-
ШІСТЬ УКРАЇНСЬКИХ ГРО-

МАДЯН, ПРИЧОМУ 46% ВВА-
ЖАЮТЬ, ЩО ЦЯ РЕФОРМА 
Є ОДНИМ З НАЙБІЛЬШ НА-
ГАЛЬНИХ ЗАВДАНЬ І МАЄ 

РОЗПОЧИНАТИСЯ ЯК-
НАЙШВИДШЕ.
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Леонід ЄМЕЦЬ, перший заступник голови Комітету 
ВР з питань правової політики та правосуддя:

Богдан ЛЬВОВ, голова Вищого 
господарського суду:

-

-
-
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якої буде обов’яз ковим до вра-
хування під час конкурсу. 

Міністр юстиції Павло Пе-
тренко зауважує: «Конкурс – 
це не покарання, а можли-
вість підтвердити те, що ти 
професіонал, що ти не маєш 
жодних скелетів у шафі у пи-
танні корупції, показати свій 
майновий стан і майновий 
стан своїх родичів. І якщо ти 
будеш кращим на конкурсі, 
працюючи наразі суддею, ти 
будеш обраний на посаду в но-
вому українському суді».

Заступник голови Комітету 
Верховної Ради з питань право-
вої політики та правосуддя 
Сергій Алексєєв стверджує: 
«Вперше в Конституції перед-
бачена норма прямої дії, згідно 
з якою суддя, який не може до-
вести походження своїх статків 
та видатків, а також доходів 

своїх родичів, має бути звільне-
ний. Також запроваджуються 
чіткі критерії дисциплінарної 
відповідальності».

Разом із посиленням конт-
ролю за способом життя та 
прибутками закон передбачає 
значне підвищення заробітної 
плати суддям, які пройдуть 
кваліфікаційне оцінювання. 
Судді місцевих судів мати-
муть посадовий оклад близь-
ко 30 мінімальних заробітних 
плат, що, за даними на кінець 
2016 року, становить 46,5 тися-
чі гривень. Суддя апеляційно-
го та вищого спеціалізованого 
суду отримуватиме 77,5 тисячі 
гривень. Судді Верховного 
суду матимуть посадовий 
оклад у 75 мінімальних зар-
плат, що становить 116,2 тися-
чі гривень на місяць. Для по-
рівняння: нині судді найниж-

чих судів отримують тільки 
10 мінімальних зарплат, а 
найвищих – 13.

Передбачено доплати за ад-
міністративні посади, науко-
вий ступінь та роботу з доку-
ментами, які містять держав-
ну таємницю. Загалом надбав-
ки судді зі стажем у містах 
мільйонниках можуть сягати 
ледь не 100% окладу. Щоправ-
да, такі достойні зарплати бу-
дуть платити не одразу, а по-
ступово підвищуючи їх упро-
довж наступних трьох років.

З ОЦІНКОЮ «ДОБРЕ»

У запропонованих змінах 
до Конституції і в ухваленому 
законі «Про судоустрій та ста-
тус суддів» є як позитивні, так 
і негативні моменти, поясню-
ють експерти. Однак в цілому 
документи заслуговують на 
оцінку «добре». Хоча є й інші 
думки. Деякі експерти пакет 
законів зі змінами до Консти-
туції України називають по-
пулістським. На їх переконан-
ня, норм закону дотримувати-
муться тільки при активній 
роботі НАБУ або з «доброї 
волі» суддівського корпусу. 
Політолог Тарас Загородній 
вважає, що без активної діяль-
ності НАБУ висока зарплата 
не зупинить суддів від коруп-
ційних дій. «Навіть у рази 
збільшені зарплати суддям – 
це несподіваний бонус до се-
реднього хабара від 5 до 10 ти-
сяч доларів, до якого додають-
ся нулі в судах вищої інстан-
ції», – переконаний експерт.

Громадськість з ентузіаз-
мом сприйняла тезу про ска-
сування суддівського імуніте-
ту. Віднині за хабар суддю мо-
жуть і повинні притягти до 
відповідальності.

Серед негативних сторін 
п о л і т о л о г и  н а з и в а ю т ь 

необов’язковість виконання 
рекомендацій Громадської 
ради. Якщо, наприклад, Рада 
дасть негативний висновок 
щодо тієї чи іншої кандидату-
ри, то Вища рада правосуддя 
або ВККС України має право 
його не враховувати. До недо-
ліків належить і те, що до 
складу Вищої ради правосуд-
дя не планують залучати 
представників громадськості. 
Не секрет, що громадськість 
іноді працює краще, аніж дея-
кі державні органи України.

Багато експертів піддають 
критиці перехідні положення 
закону. Згідно з ними до 2018 
року Президент має право за 
своїм бажанням «тасувати» – 
розформовувати, переформо-
вувати і формувати на влас-
ний розсуд склад суду.

Громадські активісти ствер-
джують: положення, які міс-
тить закон, нічого самі по собі 
не гарантують, лише дають 
можливість створити Верхо-
вний суд, оновити суддівський 
корпус, забезпечити механізми 
звітності та відповідальності 
суддів. А от чи відбудуться такі 
зміни насправді, твердої впев-
неності немає. Адже маємо ве-
ликий ризик втручання полі-
тичних органів і Президента у 
механізми створення чи онов-
лення Верховного суду.

До низки недоліків аналі-
тики додають недосконалість 
законопроекту у визначенні 
Вищого антикорупційного 
суду як суду першої інстанції. 
Його створення відкладається 
на невизначений час, а статус 
не містить додаткових гаран-
тій незалежності. 

Та все одно, попри певні не-
доліки, зміни до Конституції 
мають дати поштовх для по-
вноцінної судової реформи. 
Але для цього такі зміни ма-
ють бути підкріплені пакетом 
імплементаційних законів.

Від 10 до 
25%

 ДОПЛАЧУВАТИМУТЬ 
СУДДЯМ ДО БАЗОВОГО 
ОКЛАДУ ЗА РОБОТУ У 

ВЕЛИКИХ МІСТАХ ТА ВІД 
15 ДО 80% ОКЛАДУ – ЗА 

ВИСЛУГУ РОКІВ.

Лише 
5%

УКРАЇНЦІВ 
ДОВІРЯЮТЬ 

УКРАЇНСЬКИМ 
СУДАМ. 

335 
депутатів
ПРИ МІНІМАЛЬНО 
НЕОБХІДНИХ 300 

ПРОГОЛОСУВАЛИ ЗА 
ПРИЙНЯТТЯ В ЦІЛОМУ 

ЗАКОНОПРОЕКТУ 
№ 3524.

ЄВРОПЕЙСЬКІ 
МОДЕЛІ 
ОЦІНЮВАННЯ
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Дев’ятнадцятого черв-
ня виповниться 37 ро-
ків, відколи Віталій 
Петрович переступив 

поріг обласної ради профспі-
лок і сумлінно служить інте-
ресам людей, орієнтуючись на 
конкретні результати. З них – 
11-й рік веде за собою проф-
спілки Дніпропетровщини, бе-
ручи на себе відповідальність 
за спільні дії та прийняті пре-
зидією і Радою Обласного 
профоб’єднання рішення.
Народився Віталій Дубіль 
16 червня 1951 р. у передмісті 
Прилук, що на Чернігівщині. 
Закінчивши восьмирічку, про-
довжив навчання в профтех-
училищі № 35 на електромон-
тера і у вечірній школі. Потім 
два роки служив у Збройних 
Силах СРСР.
Після армії він працював воді-
єм на підприємстві «Сільгосп-
техніка» в Прилуках, де за 
сумлінну працю та активну 
комсомольську діяльність 
його портрет був поміщений 
на міську Дошку пошани, а ке-
рівництво планувало скерува-
ти Віталія на заочне навчання 
в автодорожній інститут з 
перспективою подальшого 
кар’єр ного зростання. Та доля 
розпорядилася інакше. В 
1973 р. він вступив на вечірній 
факультет Дніпропетровсько-
го будівельного інституту, 
мріючи стати інженером.
Проте шлях до омріяного ди-
плома виявився непростим, 
довелося дуже багато працю-
вати. Ініціативний, комуніка-
бельний студент привернув 
до себе увагу, і в 1979 р. Віта-
лія запросив на роботу в об-
ласну раду профспілок заві-
дувач житлово-побутовим від-
ділом, фронтовик-танкіст 
Афанасій Ближенський.
У 80–90-ті роки минулого сто-
річчя Віталій Петрович вже 
твердо крокував по профспіл-
ковому шляху – шляху відстою-
вання прав трудящих. На прак-
тиці застосовував вже наявні 
знання і разом із тим набував 
життєвого досвіду. У його по-
служному списку в цей період 
значаться посади інструктора, 

заступника завідувача відділу, 
головного спеціаліста облпроф-
ради. У 2000 р. Віталія Дубіля 
обрали заступником голови 
облпроф об’єд нання. Початок 
нового століття був украй 
складним періодом, так що він, 
перебуваючи на цьому високо-
му посту, пройшов чудову шко-
лу керівника, зумівши завою-
вати авторитет у колег і соці-
альних партнерів. 
Уперше на посаду голови Дні-
пропетровського обласного 
профоб’єднання Віталія Петро-
вича на альтернативній основі 
обрали в грудні 2005 р. Така ж 
висока довіра була йому вияв-
лена у 2010 та 2015 рр. І сьогодні 
члени профспілок області, як і 
раніше, бачать у його особі чес-
ного, досвідченого і компетент-
ного керівника, який завжди 
тримає руку на пульсі і за необ-
хідності вміє приймати ради-
кальні рішення. 
Такої ж думки про нього дотри-
муються наші соціальні парт-
нери – керівники обласної вла-
ди та Федерації організацій ро-
ботодавців Дніпропетровщини. 
Віталій Петрович веде велику 
роботу і як член президії, Ради 
та багатьох комісій Федерації 
профспілок України. Вже кіль-
ка років він очолює науково-ме-
тодичну раду ФПУ, яка актив-
но займається питаннями орга-
нізації навчання профкадрів та 
активу, модернізації профруху. 
Він також є членом керівного 
комітету дансько-українського 
проекту, діяльність якого спря-
мована на підвищення кваліфі-
кації профкадрів, розвиток 
профспілок України у сучасно-
му, проєвропейському вимірі.
На днях Віталію Петровичу ви-
повнилося 65 років. Користую-
чись нагодою, ми вітаємо його 
з ювілеєм і висловлюємо слова 
подяки від імені всіх людей, 
яким він за ці роки допоміг 
словом чи ділом. Здоров’я Вам, 
шановний ювіляре, і нехай 
Ваші добрі справи обов’язково 
повернуться сторицею! 

Марина КОВТУН, 
головний редактор 

газети «Позиція»

ВІТАЛІЙ ДУБІЛЬ:  
«МИ РОБИМО СТАВКУ НА 
КОНКРЕТНІСТЬ У РОБОТІ 
ТА СОЛІДАРНІСТЬ»
Сьогодні важко оцінити масшта-
би роботи на благо людей пра-
ці, яка була зроблена Дніпро-
петровським обласним об’єд-
нанням профспілок за роки не-
залежності України. Та й мети та-
кої не ставимо. А хочемо познайо-
мити читачів із нашим профспілковим лідером – 
головою ДООП  Віталієм Дубілем, який у ці дні від-
значає свій ювілей.

ЮВІЛЕЙ

РОБОЧІ ЗУСТРІЧІ

Участь у засіданні 
взяли Голова ФПУ 
Григорій Осовий, 
голова Наглядо-

вої ради Фонду, заступ-
ник Голови ФПУ Володи-
мир Саєнко, директор 
Фонду, голова Профспіл-
ки працівників будівни-
цтва і промисловості бу-
дівельних матеріалів 
України Василь Андреєв, 
директор Підприємства 
«Господарське управлін-
ня ФПУ» Володимир Ци-
ганенко, члени Президії 
ФПУ.

Члени Наглядової 
ради здійснили інспек-
ційний візит на майдан-
чик із відновлення Бу-

динку профспілок. Було 
проінспектовано найак-
тивніші ділянки будів-
ництва на 7–9 поверхах, 
де триває зміцнення кар-
каса будівлі та заливка 
плит перекриття, пошко-
джених вогнем.

За підсумками огляду 
майданчика Григорій 
Осовий відзначив задо-
вільний темп відновлю-
вальних робіт та обгово-
рив із виконробами ка-
лендарний графік їх про-
ведення.

Володимир Саєнко 
представив членам Ради 
інформацію про фінансу-
вання відновлювальних 
робіт, гарантії їх завер-
шення та контрольні за-
ходи і механізми за ре-

сурсами в період віднов-
лювальних робіт з боку 
ФПУ.

Василь Андреєв озна-
йомив членів Ради Благо-
дійного фонду із прикла-
дами виконання робіт за 
вузлами та елементами 
каркаса будівлі, її фасаду 
та башти із годинником.

На засіданні, яке від-
булося після інспекцій-
ного візиту майданчика, 
де тривають відновлю-

вальні будівельні робо-
ти, члени Наглядової 
ради розглянули і затвер-
дили звіт про роботу Бла-
годійного фонду в 2015 
році – першій половині 
2016-го.

Профспілка 
працівників 

будівництва і 
промисловості 

будівельних 
матеріалів України

9–10 червня ц.р. представ-
ники Профспілки праців-
ників культури України 
провели робочі зустрічі з 
міністрами та працівника-
ми апаратів Міністерства 
молоді та спорту і Мініс-
терства культури.

У зустрічах взяли участь мі-
ністр Мінмолодьспорту 
Ігор Жданов, міністр куль-
тури України Євген Нищук, 

від профспілок – голова Профспіл-
ки працівників культури України 
Людмила Перелигіна, представни-
ки регіональних осередків проф-
спілки майже з усіх регіонів, керів-
ники ДЮСШ.
Зустрічі відбулися за участі пред-
ставників організацій роботодавців 
на виконання доручення віце-
прем’єр-міністра України Павла 
Розенка для презентації пріоритетів 
діяльності міністерств на 2016 рік та 
обговорення нагальних питань.
Урядовці зазначили, що пріоритети 
діяльності міністерств сформовано 
спільно з Реанімаційним пакетом 
реформ, Центром підтримки ре-
форм при Кабінеті Міністрів Украї-
ни, експертами у сферах культури, 
молодіжної політики і спорту.
У своєму виступі на зустрічі в Мін-
молодьспорту Людмила Перелигі-
на наголосила на тому, що кон-
структивні відносини профспілки 
з міністерством регламентовані 
Галузевою угодою і впродовж бага-
тьох років дозволяють вирішувати 
питання саме соціальної складової 

трудової діяльності працівників 
сфери фізичної культури та 
 спорту. 
У залі були присутні профспілкові 
лідери, активісти майже з усіх ре-
гіонів країни, які, щоденно спілку-
ючись із працівниками, знають 
проблеми галузі ізсередини. Проф-
спілковці розповіли про них міні-
страм і працівникам департамен-
тів міністерств.
У своїй промові голова Рівненської 
обласної організації профспілки 
працівників культури Петро Дави-
дюк зазначив: «Сьогодні держава і 
молодь потребують національно-
патріотичного виховання. Але дер-
жава відмахнулася від питань роз-
витку спорту, спустила це на регіо-
ни та ДЮСШ і нібито сказала міс-
цевим громадам: хочете мати спор-
тивні школи – майте, немає у вас 
грошей – розвитку дитячого спорту 
не буде. Але це неправильно, по-
трібна фінансова підтримка від 
держави, тому що сьогодні здоро-
в’я нації має стояти на одному рів-
ні з питаннями національної безпе-

ки держави. І роль ДЮСШ у цьому 
сенсі має особливе значення». 
Голова Львівської обласної органі-
зації профспілки працівників куль-
тури Михайло Підгурський наголо-
сив на тому, що міністерства спіль-
но з депутатами мають працювати 
для реформування територіальних 
громад та впливу на їх діяльність. 
«Якщо створюється територіальна 
громада і вона не бере на себе жод-
них зобов’язань стосовно підтрим-
ки чи закладів культури, чи 
ДЮСШ, потрібно спрямувати їх ді-
яльність у необхідне русло, зокрема 
на підтримку розвитку провідних 
галузей для розвитку територій», – 
зазначив профлідер.
Людмила Перелигіна передала мі-
ністрам пропозиції профспілок, 
спрямовані на збереження від руй-
нації спортивної та культурної 
сфер, а також щодо подальшого їх 
розвитку, і висловила сподівання, 
що ці пропозиції будуть відображе-
ні в рішеннях Уряду.

Прес-центр ФПУ

НАГЛЯДОВА РАДА РОЗГЛЯНУЛА ЗВІТ
13 червня відбулося чергове засідання 
Наглядової ради Благодійного фонду 
«Відродження Будинку профспілок».

ОФІЦІЙНО
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За словами голови ФПО Миколи Шершуна, 
збір підписів триватиме протягом місяця, 
якщо ж влада залишиться глухою до думки 
народу, наступним кроком профспілок бу-

дуть акції протесту проти шокового підвищення 
ціни на природний газ та за реформу в оплаті праці 
по всій Україні. Також Микола Шершун запевнив, 
що поставити свій підпис можуть усі бажаючі. 
«Адже чим більше підписів під колективним звер-
ненням, тим більша його вага в очах урядовців», – 
додав очільник Федерації профспілок Рівненщини. 
Палатка, в якій проводиться збір підписів, розмі-
щена навпроти Будинку профспілок за адресою: 
проспект Миру, 7-А. Подібні місця облаштовані в 
усіх районах області.

Інформаційно-аналітичний центр ФПО 

Як зазначалося, 27 квітня Кабінет Міністрів 
України прийняв постанову, якою з 1 трав-
ня підвищив ціну на газ для населення 
майже вдвічі, встановивши її відразу на 

ринковому рівні та скасувавши норму про спожи-
вання населенням газу за пільговою ціною. За роз-
рахунками фахівців ФПУ, підвищення ціни на газ, 
тарифів на житлово-комунальні послуги цього 
року призведе до зростання витрат населення на 
життєво необхідні товари і послуги щонайменше в 
1,4 раза, при цьому вартість послуг ЖКГ збільшить-
ся в 1,8 раза. Водночас існуюча система соціально-
го захисту не забезпечує необхідної підтримки на-
селення, оскільки базується на штучно занижено-
му розмірі прожиткового мінімуму, а відтак, зани-
жені й розміри мінімальних зарплати та пенсії. 
Президія облпрофради підтримала вимоги, ви-
кладені у Зверненні ФПУ до Верховної Ради, Кабі-
нету Міністрів, Об’єднання організацій робото-
давців, Бізнес Асоціації від 25 травня. 
Федерації профспілок запропоновано ініціювати 
утворення організаційних комітетів на рівні ФПУ 
та регіональних профоб’єднань для проведення 
акцій протесту у разі неприйняття парламентом і 
Урядом вимог профспілок. За пропозицією голови 
облпрофради Володимира Фленька, утворено ор-
ганізаційний комітет для координації підготовки 
та проведення масової профспілкової акції про-
тесту на площі Народній у м. Ужгороді.

Сергій БАРАНЧИКОВ

ТРИВАЄ ЗБІР ПІДПИСІВ 
ПРОТИ ПІДВИЩЕННЯ 

ЦІН НА ПРИРОДНИЙ ГАЗ

ДО АКЦІЇ ПРОТЕСТУ ТРЕБА 
ГОТУВАТИСЯ ЗАЗДАЛЕГІДЬ

3 червня Федерація профспілок Рівнен-
ської області долучилася до Всеукраїн-
ської акції із збору підписів громад-
ськості та членів профспілок під Звер-
ненням до органів державної влади в 
зв’язку з підвищенням цін на природний 
газ для населення. Рішення про прове-
дення такої широкомасштабної акції 
було затверджено Президією ФПУ.

На засіданні президії Закарпатської обл-
профради (голова Володимир Фленько) 
було обговорено позицію профспілок щодо 
забезпечення соціального захисту насе-
лення в умовах зростання цін і тарифів.

РІВНЕНЩИНА

ЗАКАРПАТТЯ

– Не скажу, що процес для 
нас був легким, адже ми пер-
шопрохідці. На нас всі див-
ляться: як викрутимося, яких 
синців наб’ємо. Ми утворили-
ся першими в області – 25 жов-
тня минулого року відбулися 
вибори, а зареєструвалися 
лише 1 січня. Процес іде важ-
ко, з багатьма невідомими, 
тому що закон виписаний не-
чітко, як кажуть, кульгає на 
обидві ноги. Не було розробле-
но дорожньої карти, яка мала 
стати путівником у цьому про-
цесі. Держава свої повнова-
ження передає на місця, при-
міром пільгове перевезення 
пасажирів. А що стосується 
податків, то вони просто пере-
ходять до нас із районного бю-
джету, держава свої не віддає. 
Тобто це теж наші надходжен-
ня, тільки змінилася кишеня. 

– Повноважень вам переда-
ли багато. Це втішає?

 – Не зовсім. Яке відношен-
ня ми маємо до тих, хто продає 

підакцизні товари? Жодного. 
Поліція, дільничні ніби є, а 
який вплив на них місцевої 
влади, незрозуміло. Звертає-
мося, а реакцію отримуємо не 
завжди. Багато запитань щодо 
розмежування земель. 

Нам передали реєстрацію 
юридичних і фізичних осіб, 
харчування учнів початкових 
класів. Думаю, що навчання 
учнів у старших класах у неда-
лекому майбутньому теж буде 
покладено на місцевий бю-
джет. Передають утримання 
профтехзакладів. Долю техні-
кумів ще не визначено. 

– Як сприйняли в районі но-
воутворення?

– Без захоплення, навпаки, 
з обуренням. І досі триває пе-
ретягування каната. Районна 
рада не хоче передавати свої 
повноваження, живе за старою 
звичкою, не розуміючи, що 
шляху назад немає. Не скажу, 
що стало гірше чи краще. Про-
сто дехто гальмує процес, ду-
має, що все можна повернути 
назад, але цього не буде. 

– Ви приєднали до міста кіль-
ка сіл, а що робитимете далі?

– Наразі запроваджуємо ав-
тобусне сполучення із своїми 
селами, уже призначили тен-
дер. Це буде перша ниточка 
зв’язку. Чому люди не відчули 
змін? Їхні діти як навчалися у 
міських школах, так і навча-
тимуться, підприємств у селах 
немає. Що їм потрібно? Спіл-
кування. Тому вирішили від-
ремонтувати клуби, щоб люди 
мали змогу збиратися разом. 
Не бачу перспективи у ство-
ренні шкіл чи дитсадків у цих 
селах, там проживають зага-
лом 800 осіб. Єдине, що цікави-
ло людей, це сполучення з міс-
том. Це буде. 

Що ж до розвитку громади, 
то якщо держава надала мож-
ливість об’єднатися, а ми при-
рівняні до міст обласного зна-
чення, то маємо створювати 
власну інфраструктуру. Нам 
мають передати школи – ми не 
рубаємо з плеча, домовляємо-
ся з райрадою з тим, щоб про-
вести цей процес безболісно. 
Заклади культури, ДЮСШ, му-
зична школа, будинок дитячої 
творчості поки що залишають-
ся в районі. У нас є два дитячі 
садки. Вони фінансувалися з 

районного бюджету. Праців-
ники цих закладів завжди 
були ображені, їм не виплачу-
валися оздоровчі – торік забор-
гували чималу суму. На сьо-
годні ми повністю закрили по-
зиції по дитсадках і забезпечи-
ли всі захищені статті. 

– Якою бачите співпрацю з 
профспілкою? Чи зна-
йдеться у новоствореній 
структурі місце для гро-
мадської організації?

– Думаю, знайдеться. На 
співпрацю дивлюсь позитив-
но, адже сам сповідую проф-
спілкові принципи щодо за-
хисту інтересів людини праці. 

Поки ми на стадії форму-
вання структури, вважаю, по-
трібно створити нову, дієву 
єдину профорганізацію, яка 
слугуватиме прикладом для 
інших об’єднаних громад.

Я готовий до співпраці, до 
роботи в рамках колективного 
договору. В особі профоргану 
вбачаю і помічника у вирішен-
ні соціальних та культмасових 
питань, і порадника, і своєрід-
не гальмо – про всяк випадок… 

Віктор ФЕДОТОВ,
Марія ІВАНОВА

ВАЛЕРІЙ СНІЖКО: 
«ОБ’ЄДНАНА ГРОМАДА: 
ШЛЯХУ НАЗАД НЕМАЄ»

КІРОВОГРАДЩИНА

«Я        профспілку. А ти?»
РОЗПОЧАЛОСЯ ЛІТО-2016, У ЯКОМУ МИ ПРОПОНУЄМО ВАМ ВІДВІДАТИ ВОЛИНЬ – КРАЙ 200 

ОЗЕР І ЛІСІВ, СТАРОВИННИХ ЗАМКІВ І ТЕПЛОЇ ГОСТИННОСТІ ВАШИХ КОЛЕГ – ПРОФСПІЛКОВЦІВ.
ЗАПРОШУЄМО НА НАВЧАННЯ ДО НАВЧАЛЬНО-МЕТОДИЧНОГО ЦЕНТРУ ПРОФСПІЛОК, ДЕ ВИ 

ОТРИМАЄТЕ ЯКІСНІ СЕМІНАРИ ТА ТРЕНІНГИ З ПИТАНЬ ПРОФСПІЛКОВОЇ ТЕМАТИКИ, СПОСО-
БІВ, МЕТОДИК ТА ДОСВІДУ ПРАВОВОГО, ЕКОНОМІЧНОГО І СОЦІАЛЬНОГО ЗАХИСТУ ЧЛЕНІВ 
ПРОФСПІЛОК.

ЯКЩО БАЖАЄТЕ ОЗНАЙОМИТИСЬ З РОБОТОЮ ПРОФСПІЛОК СУСІДНЬОЇ З НАМИ БРЕСТЩИНИ, 
ОРГАНІЗУЄМО БЕЗ ПРОБЛЕМ, ОСКІЛЬКИ ПОКИ ЩО ТАКІ ПОЇЗДКИ ЗДІЙСНЮЮТЬСЯ ЗА ВНУТРІШ-
НІМ ПАСПОРТОМ.

ХОЧЕТЕ ПОБАЧИТИ ДИВО – ОДНЕ З НАЙЧИСТІШИХ І НАЙБІЛЬШИХ ОЗЕР ЄВРОПИ ОЗЕРО СВІ-
ТЯЗЬ – З НАМИ ЦЕ МОЖЛИВО.

УСІ НАВЧАЛЬНІ ТА ОРГАНІЗАЦІЙНІ ПОСЛУГИ ВИ ОТРИМАЄТЕ ЗА СОБІВАРТІСТЮ – БЕЗ ЖОДНИХ КОМІСІЙ, А ТОМУ ДОВОЛІ ДЕШЕВО. ПЛАН НАВЧАННЯ ТА КО-
ШТОРИС ПОГОДИМО З ВАМИ ПОПЕРЕДНЬО.

СПРОБУЙТЕ, ЦЕ БУДЕ ЦІКАВО.
НАВЧАННЯ НА ВОЛИНІ – ЦЕ БУДЕ ЧУДОВА ІНВЕСТИЦІЯ У МАЙБУТНЄ ВАШОЇ ПРОФСПІЛКИ.

НАШІ КОНТАКТИ:
Сайт – http://nmcp-lutsk.com
Е-mail – nmc-lutsk@ukr.net
ТЕЛ.: (050) 581-56-50.

На початку року на Кіровоградщині старту-
вала Бобринецька об’єднана територіальна 
громада – до міської громади приєдналися 
три села. Яким буде образ новоствореної 
структури і як сприймають її люди? Якою 
буде співпраця з профспілкою? На ці запи-
тання дає відповідь голова об’єд наної грома-
ди Валерій Сніжко.
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Існує два варіанти за-
хисту прав грома-
дян у суді, перший – 
на стороні позивача, 

який подає позов до 
суду, другий – на стороні 
відповідача, який відпо-
відає за судовим спором. 

Кожна людина, неза-
лежно від того, на якій 
стороні вона опинилася, 
має право на захист сво-
їх прав. Звичайно, най-
кращий варіант для 
ефективного захисту 
прав – взяти досвідчено-
го адвоката для пред-
ставництва інтересів у 
суді. Але дуже часто ви-
никає запитання, де зна-
йти адвоката, і як опла-
тити його послуги. І 
як діяти тим, у кого 
немає адвоката і 
хто вирішив захи-
щати свої права в 
суді?

По-перше, 
якщо громадя-
нин вирішив по-
дати позов до 
суду, йому необхід-
но визначитися з по-
зовними вимогами, 
скласти позовну заяву 
та сплатити судовий 
збір. Позовна заява пода-
ється до суду через кан-
целярію або надсилаєть-
ся поштою. Як правило, 
подається позов до суду 
за місцем проживання 
відповідача по справі. 
Проте є безліч винятків, 
коли позов може подава-
тися за місцем прожи-
вання позивача. 

А якщо відповідачем 
по справі є іноземець? 
Куди йому подавати до 
суду і як захистити свої 
права? За законодав-
ством України, іноземці 
мають гарантовані пра-

ва на захист своїх пору-
шених прав у суді, тобто 
можуть звернутися в 
суд України, якщо вони 
законно перебувають на 
її території.

По-друге, якщо грома-
дянин отримав повістку 
до суду як відповідач по 
справі, не варто впадати 
в паніку. Разом з пові-

сткою суд надішле йому 
ухвалу в справі із позо-
вної заяви позивача. 
Відповідачу необхідно 
уважно ознайомитися з 
вимогами та доказами, 
на які посилається його 
опонент, обов’язково 
прийти на засідання 

суду або заздалегідь 
подати клопотання 

про перенесення 
засідання. Також 
необхідно склас-
ти заперечення 
на позовну зая-
ву, де вказати 
всі доводи та 
прикласти до-

кази на підтвер-
д ж е н н я  с в о ї х 

слів.
По-третє, у бага-

тьох громадян викликає 
паніку безпосередньо 
участь у судовому про-
цесі. На засіданні суддя 
роз ’яснює права  й 
обов’язки кожної сторо-
ни. Позивачу слід пово-
дитися спокійно, ви-
класти власну правову 
позицію та навести до-
кази, які підтверджують 
його вимоги. Як позива-
чу, так і відповідачу по-

трібно забезпечити яко-
мога більше доказів, на 
підставі яких суддя ви-
носитиме рішення по 
справі. 

Нарешті, щодо оскар-
ження рішення суду. 
Підсумок судового роз-
гляду – винесення рі-
шення по справі. Якщо 
рішення не задовольняє 
одну сторону, вона має 
право оскаржити його в 
суді, тобто подати апе-
ляційну скаргу. 

Термін подання апе-
ляційної скарги стано-
вить 10 днів з моменту 
винесення рішення 
суду, або якщо позивач 
не був присутній на су-
довому засіданні – 10 
днів з моменту отриман-
ня рішення суду. 

Рішення суду набирає 
законної чинності, якщо 
жодна із сторін не подає 
апеляційну скаргу або 
після ухвалення рішен-
ня апеляційним судом.

Якщо у громадянина 
виникли труднощі із за-
хистом прав у суді, йому 
потрібна консультація 
юриста по судових 
 спорах.

ТИМЧАСОВЕ ПЕРЕВЕДЕННЯ 
НА ДЕКРЕТНЕ МІСЦЕ

ЗВІЛЬНЕННЯ З ПІДПРИЄМСТВА

ЧИ ЗБЕРЕЖЕТЬСЯ ПОСАДА?

ПРАВОВІДНОСИНИ

ПРАК-
ТИЧНО КОЖЕН 

П’ЯТИЙ ГРОМАДЯНИН 
СТИКАВСЯ З ПРОБЛЕМОЮ 

ПОРУШЕННЯ СВОЇХ ПРАВ, ПРИ-
МІРОМ НЕВИПЛАТОЮ ЗАР ПЛАТИ, 
ВИРІШЕННЯМ СУПЕРЕЧКИ З БАН-

КОМ (ПРОБЛЕМНИЙ НЕВИПЛА-
ЧЕНИЙ КРЕДИТ АБО ДЕПОЗИТ), 

ПРИЙНЯТТЯМ СПАДЩИНИ, 
РОЗІРВАННЯМ ШЛЮ-

БУ ТА ІН.

Як правильно діяти 
позивачеві та відпові-
дачу, щоб захистити 
свої права в суді?

Чи має чоловік право піти 
у відпустку по догляду за 
дит иною до 3 років за-
мість дружини, і які доку-
менти для цього потрібні?

Чоловік має право піти у від-
пустку по догляду за дити-
ною до 3 років замість дру-

жини. Для цього необхідно на-
писати відповідну заяву на ім’я 

власника або уповноваженої особи, до якої слід додати:
1) копію свідоцтва про народження дитини (для підтвер-
дження віку дитини);
2) довідку з місця роботи дружини про те, що вона дійсно 
працює на такій-то посаді з такого-то числа і до сьогодні;
3) довідку з органу праці та соціального захисту населення 
за місцем проживання матері про те, що їй припинено ви-
плату допомоги по догляду за дитиною до досягнення нею 
3-річного віку (із зазначенням дати).

ВІДПУСТКА ПО ДОГЛЯДУ  
ЗА ДИТИНОЮ ДЛЯ БАТЬКА

СОЦІАЛЬНІ ГАРАНТІЇ

На час відпустки по догляду за дитиною керівника 
департаменту мені пропонують перейти на цю по-
саду. Чи зберігатиметься за мною моя теперішня 
посада (начальник відділу), і чи може адміністра-
ція тимчасово прийняти на цю посаду іншу особу?

Відповідно до частини першої статті 33 Кодексу зако-
нів про працю України (КЗпПУ) тимчасове переведен-
ня працівника на іншу роботу можливе лише за його 

згодою. Тимчасово вільну посаду, відповідно до статті 34 
КЗпПУ, можуть віддати іншій особі, яку звільнять після 
того, як працівник повернеться на свою колишню посаду 
(згідно з пунктом шостим статті 40 КЗпПУ).

Мене незаконно звільнили з підприємства, не 
віддали трудову книжку та не виплатили за-
борговану заробітну плату. Куди звертатися?

При звільненні працівника та невиплати зар-
плати працівнику слід письмово звернутися 
до роботодавця з вимогою, в якій вказати 
суму заборгованості із зарплати, та вимогою 

про видачу трудової книжки у випадку, якщо пра-
цівник її не отримав. Таку вимогу слід надсилати 
поштою рекомендованим листом або віддати осо-
бисто роботодавцю.
У випадку нездійснення розрахунку протягом семи 
днів, працівнику слід звернутися до суду із заявою 
про стягнення суми в примусовому порядку. Законо-

давством встановлено наказний і позовний порядок 
звернення до суду.
Із заявою про видачу судового наказу може зверну-
тися особа, якій не виплачено заробітну плату, але 
щодо виплати суми вихідної допомоги працівнику 
слід звертатися в судовому порядку.
Заяву до суду про видання судового наказу або позо-
вну заяву працівник подає до суду за зареєстрова-
ним місцем проживання чи перебування працівни-
ка. При цьому, відповідно до пункту першого части-
ни першої статті 5 Закону України «Про судовий 
збір», від сплати судового збору звільняються пози-
вачі – при поданні позовів про стягнення зарплати, 
поновлення на роботі та щодо інших вимог, що ви-
пливають із трудових правовідносин.

ЗАХИСТ ПРАВ У СУДІ

ПРЕДСТАВНИЦТВО

ОФІЦІЙНО
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13–15 травня у Запо-
різькому національ-
ному університеті 
(ЗНУ) учасниця пер-
шої (молодіжної) гру-
пи дансько-українського проекту Марія Черняєва про-
вела триденний навчальний тренінг для студентсько-
го профспілкового активу «Посилення та зміцнення 
ролі профспілки в сучасних умовах».
Навчання в ППО ЗНУ проводилося у приміщенні уні-
верситету і на території біостанції-профілакторію «Хор-
тиця». Під час триденного тренінгу учасники отримали 
важливі знання та набули практичних навичок з таких 
тем, як «Профспілка у сучасних умовах. Пріоритетні за-
вдання профспілок», «Практика ведення переговорів», 
«Лідерство у профспілці. Позиція «якісного» успішного 
лідера», «Утворення команди у профспілці», «Мотива-
ція профспілкового членства та роботи у профспілці». 
Провести заняття з питань обміну досвідом була запро-
шена завідувач відділу з правової роботи Миколаїв-
ської облпрофради Надія Матвєєва (також учасниця 
першої групи проекту), яка представила тренінг «Тру-
дове право у запитаннях та відповідях». Слід зауважи-
ти, що підготовка тренерів тривала протягом 2015–
2016  рр. у рамках участі в проекті, учасники отримали 
важливі знання з різних тем, ознайомилися з методи-
кою навчального процесу для профспілкових лідерів.
Навчання у ЗНУ передбачало проведення ділових та 
ситуативних ігор у малих групах, виконання інтерак-
тивних командних вправ та завдань, що подавалися 
збалансовано з тео ретичним матеріалом. Учасники 
отримали повноцінний методичний супровід, щоб на-
далі проводити відповідні навчальні блоки зі своїми 
профспілковими групами, а також рекомендації сто-
совно набільш гострих проблем профспілкової роботи 
та рішень, що потребують удосконалення.
Тим часом на Запоріжжі профспілкове навчання освітян 
у тренінговій формі за досвідом дансько-українського 
проекту викликає велику цікавість серед профспілчан й 
усе частіше проводиться на запрошення різних організа-
цій. Так, у квітні-травні відбулася серія тренінгів «Утво-
рення команди у профспілці. Умови якісної співпраці у 
команді» для всіх профбюро ППО студентів та аспіран-
тів Запорізького національного технічного університе-
ту, а 12 травня – тренінг «Риторичне мистецтво профспіл-
кового лідера» для представників Енергодарської місь-
кої організації Профспілки освіти і науки України.
Проект набирає обертів, і попереду відкриваються ши-
рокі горизонти з реформування профспілок!

Марія ЧЕРНЯЄВА,
учасниця першої групи  

дансько-українського проекту

НАВЧИВСЯ САМ – 
ДОПОМАГАЙ ІНШИМ
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Під час відбору учасників заходу 
враховували як персональні дані, 
так і можливість формування 
оптимально збалансованої групи, 

склад якої має представляти різні сфери 
діяльності, вікові групи та регіони Украї-
ни. Для участі в школі було запрошено 20 
членів профспілки із Дніпропетровської 
Чернігівської, Київської, Миколаївської, 
Харківської, Черкаської областей.

Літня школа – це інтенсивна навчаль-
на програма, яка цього року була присвя-
чена питанню запровадження органай-
зингової роботи у профспілці. Школу гос-
тинно прийняла у Києві Академія праці, 
соціальних відносин і туризму. На від-
криття Школи були запрошені голова 
Профспілки працівників оборонної про-
мисловості України Олександр Черниш, 
керівник проекту Валентина Шевченко, 
ректор АПСВ Вікторія Буяшенко, голова 
Молодіжної ради Молодіжної організації 
профспілки Максим Комар.

Три дні насиченої роботи Школи мину-
ли з користю та натхненням для її учасни-
ків, адже акценти було зроблено на прак-
тичні рекомендації, висновки і досвід 
учасників щодо тем, які порушувалися.

Рішення про проведення Школи було 
прийнято з огляду на розуміння важли-
вості активізації роботи молоді у проф-
спілкових організаціях, адже залучення 
молоді до прийняття рішень та їх вико-
нання у профспілкових організаціях над-
звичайно важливо для розбудови відкри-
того, демократичного, соціального, солі-
дарного суспільства.

Участь у житті профспілкової органі-
зації та активна громадянська позиція 
молоді передбачають наявність прав, за-
собів, простору та можливостей, участі у 
процесі прийняття рішень та впливу на 
цей процес, а також участі у будь-яких 
формах діяльності, що сприяє побудові 
сильної первинки.

Одним із пріоритетів профспілки є Мо-
лодіжна політика, що спрямована на ство-
рення умов для самоорганізації та саморе-
алізації молоді, соціальної інтеграції мо-
лодих людей, розвитку їхнього творчого 
потенціалу, запровадження ініціатив у 
різних сферах діяльності, залучення до 
процесів реформування, формування від-
повідальності молоді за сьогодення та 
майбутнє, залучення молодих людей до 
участі у прийнятті рішень на всіх рівнях 
профспілкової структури, забезпечення 
прозорості та реалізації можливостей.

Ми впевнені, що активна позиція моло-
ді допоможе первинній профорганізації і 
профспілці загалом гідно відстоювати ін-
тереси спілчан. Тому в 2007 році було ство-
рено Молодіжну організацію профспілки. 
Така посилена увага до молодіжного руху 
сприяє формуванню відповідального став-
лення молоді до свого майбутнього.

Тож не дивно, що велику увагу у проф-
спілці приділяють профспілковому на-

вчанню саме молоді. Слід зауважити, що 
Літня молодіжна школа відбувається вже 
вшосте.

У Профспілці працівників оборонної 
промисловості України постійно ведеться 
планомірна робота для залучення молоді 
до лав профспілки. Викладач Марина Ге-
расимова активно працює над розроблен-
ням відповідних програм. У ході занять у 
Школі вона використовувала знання та 
матеріали, отримані під час навчання в 
дансько-українському проекті.

Програма навчальних занять передба-
чала проведення ділових ігор, участь у 
дискусіях, визначення місії, цілей і за-
вдань профспілки. Ніхто не залишився 
байдужим – презентації плавно переходи-
ли в дискусії, жваві дискусії – у вислов-
лення пропозицій. Активне обговорення 
викликала піраміда Маслоу, за допомо-
гою якої можна визначати потреби дале-
ких від профспілки людей і використову-
вати ці відомості для залучення їх до 
профспілкової роботи.

Проте найцікавішим у програмі Школи 
було створення агітаційних роликів. Для 
цього учасники поділилися на п’ять команд. 
Кожна команда обрала тему для свого роли-
ка. Цікаво було спостерігати, з яким захо-
пленням і творчістю учасники писали сце-
нарій, вибирали матеріали, фотографії та 
картинки. Напружена робота об’єднала мо-
лодь в єдиний монолітний організм. Учас-
ники відчували командний дух і гордість за 
те, що вони оволоділи ще однією навичкою, 
хоча до початку роботи мали великі сумніви 
щодо цього, не вірили у власні сили. Але ре-
зультат перевершив усі очікування.

Загалом було створено 5 відеороликів 
на тему «Вступай у Профспілку», «Молодь 

– майбутнє Профспілки». Всі ролики виріз-
няються неординарністю, польотом фан-
тазії і різнобічністю висвітлення теми.

Так, у відеоролику «Секрет» автори по-
казали роботодавців, які володіють секре-
том і не посвячують працівників у свої 
знання про профспілку. Але секрет не 
може бути вічним, його розгадали, тож 
працівники, об’єднавшись, створюють 
профспілку і йдуть у краще майбутнє.

Заслуговує на увагу також відеоролик 
«Молодь – майбутнє Профспілки», у яко-
му використані фото- і відеоматеріали 
членів профспілки, привезені з первинок, 
що дозволяє впізнати в екранних героях 
своїх колег. Ролик містить чимало інфор-
мації, вдало підібрано відеоряд. Інші ро-
лики також вирізнялися креативністю і 
зацікавленістю авторів. Та кажуть, що 
краще один раз побачити, ніж 100 разів 
почути. Тож після невеликої технічної об-
робки всі ролики будуть викладені на сто-
рінку Молоді профспілки у Facebook для 
загального перегляду.

Учасники Школи набули знань і досві-
ду із використання інформаційних та ві-
деоматеріалів у подальшій роботі, ство-
ренні позитивного іміджу як профспілки, 
так і первинок, познайомилися і подружи-
лися з колегами з інших ППО, щиро дяку-
вали дансько-українському проекту за 
таку чудову можливість навчатися і не 
хотіли роз’їжджатися.

Цей захід, безумовно, позитивно вплине 
на діяльність профспілки та її організацій-
них ланок, адже за молоддю – майбутнє.

Марина ГЕРАСИМОВА,
учасниця першої групи дансько-

українського проекту

СТВОРЕННЯ ПОЗИТИВНОГО 
ІМІДЖУ ПРОФСПІЛКИНавчання – запорука успіху будь-якого фа-

хівця. Це стосується і профспілкових ліде-
рів, які в умовах нинішньої кризи мають ще 
більше уваги приділяти вирішенню про-
блем членів профспілки, шукати альтерна-
тивні виходи зі складних ситуацій та бути 
принциповими в обстоюванні прав людей.

ТРЕНІНГ

Наприкінці травня учасниця дансько-українського проекту Марина Герасимова про-
вела для членів профспілки працівників оборонної промисловості триденну Літню мо-
лодіжну школу «Створення позитивного іміджу Профспілки».

ЛІТНЯ ШКОЛА

ПІД ЧАС ЗАНЯТЬ У ШКОЛІ УЧАСНИКИ ВИВЧАЛИ:

мотивацію 
профчленства та 

органайзинг;

інформаційну 
діяльність у 
профспілці;

створення 
агітаційних роликів.



ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 23–24 
16 червня 2016

14 КУЛЬТУРА

Тонізу�
ючий

східний
напій

Ремін�
ний

батіг

Бевзя 
й прос�

така
кузен

Кома�
ха�хи�

жак

Син
донь�

ки – для
діда

Хто
такий
крез,

набоб?

Інше
ім'я
магії

Той�
таки
шма�

ток

Митро�
полит
... Бо�

рецький

Нерухо�
ма части�
на гене�
ратора

Не просто
акробат,
а й філо�

соф

Свій
жанр 
для

кабаре

«Таріль»
на

кшталт
барабана

Та Каме�
рон, що

зірка Гол� 
лівуда

Жіноча
лугу
іпо�

стась

Меш�
канець
грядки

Пагорб,
у степу
«наси�
паний»

Людсь�
ка на�
тура

Спускова
деталь

стрілець�
кої зброї

Неци�
вілізо�
ваний

тип

Театраль�
ний від�
повідник
поверху

Генріх
Корнеліус

із Не�
тесгайма

Знищен�
ня, на яке

«відда�
ють» край

Старт
ракети

Вироб�
ник

оливи

«Учень»,
у таєм�
ниці по�

свячений

Міцна
для

оборони
точка

Студе�
ний опо�

лонки
брат

Гроші 
за ви�
краде�

ного

Зрадник
євангель�

ських
часів

Велике
дзеркало

на стіні

Вогняно�
рудий

мисливсь�
кий пес

Електро�
магніт�

ний оре�
ол (фіз.)

«Дитяча»
назва
хліба
(арх.)

«Дода�
ток»
до 

руки

Піший
пере�
хід на
 річці

Дещо
при�

гнічене
коло

Гюстав�
живо�

писець

Показ
намі�

ру, по�
чуття

На Русі
співець,
у Елла�
ді – ?..

Тягуча
цукерка

та яскра�
ва квітка

1/1024
КБ

(комп.)

Та ж
таки

мішень

Сусід
Овруча 

й Корос�
теня

Вітру
порух,

ледь від�
чутний

Сиза яго�
да, на

малину 
схожа

Росли�
на, доб�

ра на
одяг

Більший,
ніж 

Берн і 
Женева

Побра�
тим

беркута

Відсут�
ність

поряд�
ку

Лукава
особа,
та не

шельма

Дитя�
ча за�
бавка

Обла�
дунок

лицаря

Подру�
га Лен�

нона

Володар
Дав�
нього
Риму

Пись�
мова

вказівка
лікаря

Чи то
лісок,

чи діб�
ровка

Один із
органів

чуття

Перлина
Франц.
Рив'єри
(місто)

На
татамі
східна

боротьба

Одяг
лялеч�

ки мете�
лика

Перелив�
часта піс�

ня аль�
пійська

Вчинок,
який

слід спо�
кутувати

Бізон
вуста�

ми євро�
пейця

Сестра
май�
дану

Лікар�
дивак

на теле�
екрані

Фігур�
ка�бре�

лок із
Японії

Псевдо�
нім во�
каліста

U2

Альбер
серед

письмен�
ників

Близькі
родичі

ірокезів
зі США

Легкий
віт�

риль�
ник

Коман�
дир яни�

чарів

Будка
кранів�

ника

«Місто
вина» 

у Фран�
ції

Сара
Джес�

сіка
…

1

3 2

1

2

3

2

3

47

5

6

1

-

-

СКАНВОРД

МИСТЕЦТВО

Більше 100 років в одеському сана-
торії «Лермонтовський» лікували-
ся люди після інсультів та інфарк-
тів. Користуючись ситуацією без-

ладу в країні, Міністерство юстиції Укра-
їни, без будь-яких причин, у січні 2015 
року оголошує себе власником санато-
рію, який за законом належить Федерації 
профспілок України. Головний лікар 
профспілкової оздоровниці Дмитро Ан-
типов не погоджується полишити свій 
колектив та пацієнтів і разом з ними веде 
боротьбу проти рейдерів, яким підпоряд-
ковані всі суди. Спільно з колективом ме-
диків Антипов дійшов до Президента 
України... Навколо лікаря об’єднуються 
політики, діячі мистецтва та небайдужі 
українці. У фільмі використані матеріа-
ли реальних подій, а також сюжети ЗМІ, 
присвячені цій темі.

Документальний фільм про боротьбу 
санаторію із загарбниками з Міністер-
ства юстиції України знято працівника-
ми санаторію на мобільні телефони і не-
професійні камери та змонтовано режи-
сером Сергієм Бакуменком. Цей фільм 
повинен побачити український народ, і 
це, можливо, налякає ненаситних та без-
чесних чиновників, і вони залишать у 
спокої санаторій... А колектив лікарів 
одеського санаторію отримає шанс збе-
регти оздоровницю і надалі лікувати та 

реабілітувати простих людей, які пере-
жили інфаркт, інсульт чи травми хребта.

На думку колективу санаторію «Лер-
монтовський», мета чиновників – захопи-
ти, розграбувати і довести до банкрут-
ства оздоровницю, а на її місці, на 10 га 
біля самісінького Чорного моря, побуду-
вати елітні багатоповерхівки.

Копію фільму його автори направили 
на адресу Міністерства юстиції України, 
а також громадських і правозахисних 
міжнародних організацій.

Колектив санаторію 
«Лермонтовський»

Документальний фільм про 
новітню історію рейдерства в 
Україні «Захисники «Лермон-
товського» зняли лікарі сана-
торію. Це історія боротьби 
колективу одеського санато-
рію «Лермонтовський» з Мі-
ністерством юстиції України.

«ЗАХИСНИКИ 
«ЛЕРМОНТОВСЬКОГО»ДНІ МАЛЕВИЧА 

В КИЄВІ
Казимир Малевич – найвідоміший украї-
нець у світі. Минулий 2015-й у світі було 
проголошено роком Малевича. Наро-
джений у Києві, він тривалий час творив 
і викладав у столиці. Як художник Ма-
левич сформувався саме в Україні, а 
його новаторські ідеї та думки змінили 
хід історії світового мистецтва.

Визнаний у світі геній Малевича є й досі 
маловідомим на Батьківщині. Аби по-
вернути видатного митця у рідний мен-
тальний простір та відкрити його україн-

цям, 9–11 червня відбулися Дні Малевича в Киє-
ві, організовані спільно з Kyiv-Mohyla Business 
School та іншими культурними інституціями. 
Три дні були насичені подіями, дискусіями, пу-
блічними лекціями, арт-експозиціями, перфор-
мансами, кінопоказами, театральним вистава-
ми, концертними дійствами та іншими захода-
ми, присвяченими творчій думці Казимира Ма-
левича. Митці, підприємці, політики, студенти, 
дипломати, інтелігенція об’єдналися навколо 
цієї ідеї, аби повернути Малевича Києву.
Зокрема, арт-проект «Малевич+» представив 
спадщину українських художників-авангардис-
тів з фондової збірки НКММК «Мистецький Ар-
сенал». Упродовж літа, з 9 червня по 7 серпня, 
відвідувачі зможуть познайомитися з унікаль-
ним культурно-мистецьким явищем українсько-
го авангарду, зокрема побачити оригінальні тво-
ри знакового художника ХХ ст. Казимира Мале-
вича, життя і творчість якого були тісно 
пов’язані з Україною, що досі нівелюється іно-
земними мистецтвознавцями. Значною мірою 
це пояснюється відсутністю оригіналів худож-
ника в колекціях українських музеїв. Сьогодні 
маємо два живописних твори Казимира Малеви-
ча – у колекції Пархомівського історико-худож-
нього музею ім. П.Ф. Луньова та музейного 
комплексу «Мистецький Арсенал». Тож відвіду-
вачі проекту «Малевич+» мають рідкісну мож-
ливість побачити один з двох згаданих рарите-
тів.

-
-
-

-

-

ДОКУМЕНТАЛЬНИЙ ФІЛЬМ

-
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16 червня 2016СПОРТ Василь Ломаченко в залі нью-йоркського Madison 
Square Garden здобув перемогу над володарем чем-
піонського пояса WBO пуерторіканцем Романом 
Мартінесом і встановив рекорд за швидкістю завою-
вання світового титулу у двох вагових категоріях.

НА СПОРТИВНИХ 
МАЙДАНЧИКАХ 
СПАРТАКІАДИ МЕДАЛІ 
ВИБОРЮВАЛИ ОСВІТЯНИ

Наприкінці травня на базі Дер-
жавного підприємства «Олімпій-
ський навчально-спортивний 
центр «Чернігів» відбулася спор-
тивна подія, яку, без перебіль-
шення, щороку чекає уся освітян-
ська спільнота Чернігівщини – 
обласна спартакіада серед чле-
нів Профспілки працівників осві-
ти і науки України.

Віталій КОПИШ,

спеціально для «ПВ»

Цьогоріч до програми змагань 
входило чотири види спор-
ту: міні-футбол, армспорт, 
настільний теніс і шашки. 

За нагороди змагалися близько 325 
спортсменів-аматорів у складі 25 
команд. Після традиційного для 
спортивних змагань параду команд 
перед учасниками виступили пред-
ставники організаторів заходу. Ві-
тальне слово від Чернігівської об-
ласної організації профспілки пра-
цівників освіти і науки сказала її 
лідер – Тетяна Матвеєва, яка закли-
кала спортсменів до безкомпроміс-
ної та чесної боротьби за престижне 
звання переможця змагань. До по-
бажань Тетяни Матвеєвої приєд-
нався і голова Федерації профспіл-
кових організацій Чернігівської об-
ласті Ігор Москаленко.

Змагання з найбільш силового 
виду спорту освітянської спартакі-
ади – армспорту проводилися 
серед чоловіків відразу 
у трьох вагових ка-
тегоріях. Найкра-
щ и м и  с т а л и 
представники 
Ічнянської, Ріп-
кинської та Се-
менівської ра-
йонних організацій 
профспілки. У турнірі 

з настільного тенісу впевнену пере-
могу як серед жінок, так і серед чо-
ловіків здобули спілчани Черніго-
ва. Другу суму балів отримали тені-
систи Ічнянської районної організа-
ції профспілки. Замкнули трійку 
найкращих тенісистів спортсмени 
з Ніжина.

Дуже напруженим та видовищ-
ним видався турнір з міні-футболу. 
В яскравому фіналі переконливу 
перемогу здобула команда футбо-
лістів з Коропського району. А от у 
змаганнях із шашок перемогла му-
дрість років. У особистому заліку 
перші місця здобули представники 
Городнянського та Ічнянського ра-
йонів. У командному – досвідчені 
спортсмени з Носівського району, з 
Прилук та Борзнянського району.

Остаточний суддівський прото-
кол визначив переможцем спартакі-
ади команду Ічнянської районної 
організації профспілки працівників 
освіти і науки, яку очолює Віра Сав-
ченко. На «срібний» подіум, як і ми-
нулого року, піднялися спілчани 
Прилуцької міської організації 
профспілки (голова Тетяна Заголій). 
Кубок за третє місце цього разу пої-
де до Ніжина (голова міської органі-
зації Володимир Сорокін).

Як годиться, завершилися зма-
гання офіційною церемоні-

єю нагородження з усі-
ма необхідними атри-

бутами: п’єдесталом 
пошани, медалями, 
кубками, грамота-
ми і грошовими ви-

платами для призе-
рів у загальнокоманд-

ному заліку.

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА

ЧЕМПІОНСЬКИЙ 
ПОСТУП ЛОМАЧЕНКА

Українець Василь Ломаченко минулого вікен-
ду в залі славнозвісного нью-йоркського 
Madison Square Garden здобув перемогу над 
володарем чемпіонського пояса WBO пуерто-
ріканцем Романом Мартінесом і встановив ре-
корд за швидкістю завоювання світового ти-
тулу у двох вагових категоріях. Аби стати чем-
піоном світу у напівлегкій вазі (до 57,2 кг), а 
тепер і в другій напівлегкій вазі (до 59 кг), уро-
дженцю Аккермана знадобилося лише сім 
боїв на професійному рингу! 

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»

Я -

-

-

-

-
-

-

БОКС

ОКУНЄВА І 
ГЛАВАН – КРАЩІ 
ЛЕГКОАТЛЕТИ 
УКРАЇНИ  
У ТРАВНІ  
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ПІДПРИЄМСТВО «ПРОФІНФОРМ» ФПУ 
НАДАЄ ДОДАТКОВІ ПОСЛУГИ

-

ДАНСЬКО-УКРАЇНСЬКИЙ ПРОЕКТ 3F - ФПУ

«ПОСИЛЕННЯ ВНЕСКУ ПРОФСПІЛОК У ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

 ГІДНОЇ ПРАЦІ, ЗАХИСТУ ПРАВ ПРАЦІВНИКІВ 

ТА ДЕМОКРАТИЗАЦІЮ В УКРАЇНІ»

ПЕРША НАЦІОНАЛЬНА КОНФЕРЕНЦІЯ

«ПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ – 

НА ШЛЯХУ ДО ЄВРОІНТЕГРАЦІЇ»

Київ

25 квітня 2015 року

Відбудуємо Будинок
спілок разом!
Let’s Revive Trade Union House Together!
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ВІД РАДИ ДО РАДИ(грудень 2012 р. – лютий 2014 р.)

25 РОКІВ НА ЗАХИСТІ ТРУДОВИХ І СОЦІАЛЬНИХ ПРАВ ЛЮДИНИ ПРАЦІ!

ФЕДЕРАЦІЯПРОФЕСІЙНИХСПІЛОК УКРАЇНИ

Напередодні відпускного сезону «ПВ» знайомить своїх передплатників та читачів із санаторіями ПрАТ «Укрпрофоздоровниці». 
Де відпочити влітку в Україні? Деталі можна дізнатися на www.ukrzdrav.com.

 Тетяна МАЛИХІНА, головний лікар, 
лікар-гастроентеролог вищої категорії, 

к.м.н., депутат Одеської міськради


